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اما و اگرهای واقع گرایی در سیاست خارجی 
دولت بایدن

محسنپاکآیین
بسیار سخت است اما اگر واقع گرایی بر سیاست خارجی دولت بایدن حاکم شود و رئیس جمهور 

جدید آمریکا به منافع کشورش بیندیشد، باید از رژیم صهیونیستی فاصله بگیرد.
نگرانی امروز جامعه جهانی و بخصوص کشــورهای مســلمان این اســت کــه نفوذ لابی 
صهیونیســم در حزب دموکرات بر سیاســت گذاری دولت بایدن مســلط شــده و رفتارهای 

غیرقانونی ترامپ در حمایت از اسرائیل ادامه یابد.
ترامپ با اقداماتی نظیر تشــویق رژیم صهیونیســتی به ادامه شهرک سازی، انتقال سفارت 
آمریکا به بیت المقدس، شناسایی جولان به عنوان بخشی از رژیم صهیونیستی و طرح بزرگ 
معامله قرن که به دنبال الحاق کرانه باختری به اســرائیل بود، با نقض قطعنامه های سازمان 
ملل متحد، خود را در مقابل جامعه جهانی قرار داد. ترامپ چشــم خود را بر جنایات اسرائیل 
در فلســطین و ســوریه و همراهی با عربستان در کشــتار مردم بی گناه یمن بست و نه تنها 
کشورهای مسلمان را به خشم آورد بلکه متحدان اروپایی آمریکا را نیز در مقابل خود قرار داد.
دولت بایدن در صورت حمایت از رژیم صهیونیســتی، کشورهای غرب آسیا را با چالش های 
امنیتی خطرناک روبرو ســاخته و با عکس العمل کشورهای مقاوم مسلمان روبرو خواهد شد. 
نتانیاهو که با مشــکلات جدی داخلی و پرونده فساد مواجه است، امروز در سراشیبی سقوط 
قرار دارد. حمایت از او که یکی از دوســتان وفادار ترامپ بود، به معنای شــرط بندی بر روی 

اسب بازنده خواهد بود.
رئیس جمهور جدید آمریکا باید بداند که رژیم صهیونیســتی در ماه های آخر ریاست جمهوری 
ترامپ، تلاش داشت تا با تحریک وی، آمریکا را وارد جنگ با ایران کند و مشکلات تازه ای 
بــرای دولت بعدی آمریکا ایجاد نماید. رژیم صهیونیســتی اقدامات خــود را برای تحریک 
دولت جدید آمریکا نیز ادامه خواهد داد هشــیاری بایدن موجب خواهد شد که آمریکا در تله 

صهیونیست ها گرفتار نشود.
دونالد ترامپ چند بار در دام اســرائیل گرفتار شد و حتی ســعی کرد شورای امنیت سازمان 
ملل را در جهت منافع اســرائیل فعال سازد که دست کم دوبار با چشیدن طعم شکست، تنها 
رأی موافق کشور کوچک دومینیکن را به دست آورد. حمایت از سیاست های افراطی نتانیاهو 
توســط ترامپ، قمار بزرگــی بود و مردم آمریکا بازنده این قمــار بودند. جمهوری خواهان با 
پشتیبانی از رژیم اشغالگر فلسطین، آمریکا را به یک امپراتوری ورشکسته تبدیل کرده و مورد 

سرزنش کشورهای جهان قرار دادند.
جامعه جهانی امروز، تغییرات مثبت و صلح آمیز برای غرب آســیا را در بســتری واقع گرایانه 
دنبال می کند و آمریکا را عامل خروج از انزوای اســرائیل و محور ناامنی در منطقه می داند. 
طرفداران صلح در جهان نگران این هســتند که بایدن سیاســت هایی همچون دولت ترامپ 
را در غرب آســیا در پیش گیرد که موجب احیای تروریســم دولتی اسرائیل و بروز ناامنی در 

منطقه شود.
زوال اســرائیل امری روشــن و غیرقابل انکار است و امروز بسیاری از مردم آمریکا از تنیدگی 
روابط واشــنگتن با تل آویو ناراضی هســتند. نبایــد تصور کرد که دوســتی آمریکا و رژیم 
صهیونیســتی، دائمی و غیرشــکننده اســت. مردم آمریکا همان گونه که به ترامپ نه گفتند 
می توانند به ادامه دهنده سیاست های وی نیز نه بگویند. امروز دوستان آمریکا در اروپا و حتی 
کشــورهای صاحب نفوذ در جهان عرب مانند قطر و عمان باید آقای بایدن را نصیحت کنند 
که تمام تخم مرغ های خود را در ســبد اسرائیل قرار ندهد و در مقابل جبهه چندجانبه گریان 

در جهان نایستد.
اگر سیاست آمریکا در دوره دموکرات ها در مسیر درستی قرار گیرد، می تواند با تمرکز بر نقض 
حقوق بشر توسط اسرائیل و عربستان در فلسطین و یمن و سوریه، آبروی ازدست رفته آمریکا 

را احیا کند و باردیگر در کنار جامعه بین الملل قرار گیرد.
رژیم صهیونیســتی همچنان عامل برهم زننده ثبات در منطقه و منفورترین کشور در جهان 
است و ایالات متحده آمریکا باید عاقلانه و شجاعانه از این رژیم فاصله بگیرد. آیا بایدن چنین 

ظرفیتی را دارد؟ آینده به این سؤال پاسخ خواهد داد.

خبر

عراقچی: هیچ توافق جدیدی درمورد برجام 
وجود نخواهد داشت

معاون وزیر امور خارجه کشــورمان تاکید کرد: هیچ برجام پــلاس، هیچ توافق جدید، هیچ 
مذاکرات جدید درمورد برجام وجود نخواهد داشت.

ســید عباس عراقچی، معاون وزیر امور خارجه کشــورمان در گفت وگو با  روزنامه ایتالیایی 
لارپوبلیکا گفت: فعلا هیچ علاقه ای به هیچ تماس مستقیم با آمریکا نداریم و فکر می کنیم 

که  برجام قالب صحیحی است و گفت وگوها باید در قالب آن انجام شود.
در ادامه متن کامل این مصاحبه را می خوانیم:

جناب آقای عراقچی، انتقال قدرت از دولت ترامپ به دولت بایدن را چگونه 
می بینید؟ ارزیابی شما از حمله طرفداران ترامپ به کنگره چه بود؟

مــا موضع خاصی در برابر این انتقال قدرت بین دو دولت نداریم. فقط منتظریم ببینیم رئیس 
جمهور جدید آمریکا چگونه می خواهد مواضع اشــتباه ترامپ را تصحیح کند. آنچه در جریان 
حمله به کنگره دیدیم باعث طرح این سئوال می شود که آیا واقعا همین آمریکاست که می 
خواهد به دنیا یاد بدهد »حاکمیت قانون« و دموکراســی چیســت؟ آنچه در واشنگتن اتفاق 
افتاد چهره واقعی دموکراســی آمریکایی را به ما نشان می دهد. اکنون روشن شده است که 
آنها هیچ حقی ندارند که به هیچ کس در دنیا بگویند که مشکلات سیاسی در خانه خودشان 

را چگونه حل کنند.
بایدن به زودی باید تصمیم بگیرد با برجام چه بکند. تقاضاهای شــما کدام 

است؟
درخواســت ایران واقع گرایانه است و عبارت اســت از اینکه آمریکا تحریم ها را بردارد و به 
توافق هســته ای بازگردد. من آلترناتیو دیگری نمی بینم. ما با حســن نیت مذاکره کردیم و 
با حســن نیت به برجام عمل کردیم. دیگر نوبت دولت جدید آمریکاست که اشتباهات دولت 
پیشــین را جبران کند. برای بازگشت به توافق هسته ای، باید تمام تحریم ها را لغو کنند. ما 
آماده انجام تمام تعهدات ذیل برجام هســتیم به شرطی که آمریکایی ها هم به تعهدات خود 

عمل کنند و تحریم ها را بردارند.
آیا تماس های محرمانه ای با دولت جدید آمریکا داشته اید؟

خیر. هیچ تماســی نداشته ایم و هیچ قصدی هم برای آن نداریم. طبیعتا منتظریم که کاملأ 
در پســت های خود قرار بگیرند و متعاقبأ دســت به کار بشوند. فعلا هیچ علاقه ای به هیچ 
تماس مســتقیم نداریم و فکر می کنیم که  برجام قالب صحیحی است و گفت وگوها باید در 

قالب آن انجام شود.
بســیاری، مانند وزیران امور خارجه فرانسه و آلمان، فکر می کنند که موضوعات جدید مانند 
موشــک های قدرتمند ایران نیز باید در مذاکرات جدید برجام گنجانده شــود. پاســخ شما 

چیست؟
 هیچ برجام پلاس، هیچ توافق جدید، هیچ مذاکرات جدید درمورد برجام وجود نخواهد داشت. 
موشــک های ایران تنها ابزار دفاعی مطمئن برای ایران هســتند و در مورد این مسئله هیچ 
مذاکــره ای وجود ندارد. در مورد دیگر موضوعات، همه چیز بســتگی به این دارد که برجام 
چگونه اجرا خواهد شد. در مورد امنیت خلیج )فارس( این موضوعی است که می تواند بدون 
مداخلات خارجی، موضوع گفتگو بین کشــورهای منطقه باشــد. امنیت منطقه می تواند به 

صورت جمعی مورد بحث قرار بگیرد.
ایتالیا همواره مناســبات خوبی با ایران داشته است. چگونه می توان این مناسبات را تقویت 

کرد؟
 ایران و ایتالیا همواره روابط خوبی داشــته اند و بین آنها احترام متقابل وجود داشــته است. 
ایتالیا همواره یکی از شــرکای تجاری اول ایران بوده اســت. اگر تحریم ها برداشــته شود، 
مناسبات اقتصادی فیمابین می تواند از سر گرفته شود. اگر تحریم ها برداشته نشود، دو کشور 
می توانند در هر صورت مکانیســم هایی را برای تقویت روابط خود ایجاد کنند. در ارتباط با 
همکاری های سیاسی به عنوان مثال به حضور ایتالیا در بحث یمن اشاره می کنم که حضور 

کشور شما در آن )در قالب گروه E4( به دلیل اصرار ایران بوده است.

تحرکاتدیپلماتیککشورهایمنطقه،تحتتاثیراحتمالبازگشتبایدنبهبرجام؛

لزومواقعنگریوعملگراییدرسیاستخارجی
جو بایدن روز چهارشــنبه 
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گذشته به عنوان رئیس 
ایالات متحده  جمهور 
آمریکا سوگند یاد کرد 
تا رسما زمام امور را در 
این کشور به دست بگیرد. 
و  تحلیف چهل  مراســم 
رئیس جمهور  ششــمین 
آمریکا تحت تدابیر شدید 
امنیتــی و بــدون حضور 
دونالــد ترامــپ کــه در 
انتخابات سوم نوامبر از او شکست خورد برگزار 
شد. اما در شرایطی که دول مهم عربی منطقه 
خاورمیانه و رژیم صهیونیستی در زمان ترامپ 
از گارانتی حمایت حداکثری رئیس جمهوری 
ایالات متحده از سیاست های خود بهره مند 
بودند شکســت نامزد جمهوری خواهان، این 
کشورها را به سمت بازبینی دیپلماسی منطقه 
ای خود ســوق داده است. بعد از قطعی شدن 
پیــروزی بایدن هر چقدر به موســم تحویل 
قدرت در کاخ سفید نزدیکتر می شدیم سرعت 
و شتاب تحولات دیپلماتیک خاورمیانه بیشتر 
به چشم می خورد. عربستان سعودی در قامت 
لیدر کشورهای جنوب حاشیه خلیج فارس در 
کانون تغییــرات دیپلماتیک منطقه قرار دارد، 
ســعودی ها علی رغم نارضایتــی امارات و 
بحرین، طرح آشــتی با قطر بعد از سه سال 
محاصره ســخت اقتصادی این کشــور را به 
سرعت کلید زدند و بعد از امضای توافق نامه 
العلا نســبت به باز کــردن مرزهای زمینی، 
دریایی و هوایی به روی دوحه اقدام کردند. این 
رخــداد در حالی اتفاق افتــاد که هیچ یک از 
شروط اصلی سیزده گانه تعیین شده برای قطر 
محقق نشد به طوریکه بسیاری از تحلیل گران 
ایــن رویداد را پیروزی قطــر بر محور ریاض 
قلمداد کردند اما در سطح کلان، تفاهم اخیر در 
امتــداد یکپارچگی اردوگاه اعــراب در مقابل 
ایران دیده شد. از سوی دیگر دیدار محرمانه 
نتانیاهو با بن سلمان در شهر نئوم عربستان در 
فاصله کوتاهی از شکست ترامپ، از مهمترین 
تحرکات منطقه ای عربســتان به حساب می 
آید که اهمیت زیادی در سیاســت های ضد 
ایرانی طرفین دارد. ســعودی ها بعد از عادی 
شدن روابط امارات، بحرین، سودان و مراکش 
با رژیم صهیونیستی به شکلی محافظه کارانه 
در مسیر برقراری روابط با تل آویو گام بر می 
دارند اما حاضر نیســتند در این راستا ریسک 
کنند و خشم مردم خود و نیز مخالفان سیاسی 

داخلی را برانگیزند. مســئله دیگر چراغ سبز 
ریــاض به آنــکارا برای رفع تنــش از روابط 
فیمابیــن اســت روابطی که به دنبــال ترور 
دهشتناک جمال خاشقچی در استانبول به طرز 
بی سابقه ای به تیرگی گراییده بود، اکنون و با 
آشــتی ریاض – دوحه، نقــش قطر در بهبود 
روابط عربســتان و ترکیه برجسته می نماید. 
امارات بعد از ســرعت شگفت انگیز در عادی 
سازی روابط با تل آویو و عملیاتی کردن آن در 
جنبه های مختلف، حالا بــرای رفع تنش از 

مناســبات خود با آنکارا چراغ سبز نشان داده 
است. آنجا که انور قرقاش، وزیر مشاور در امور 
خارجه این کشــور از تمایل به بهبود روابط با 
ترکیه سخن گفته، اگرچه در این فقره شروطی 
را مطرح کرده اما نفس استقبال از بازبینی در 
روابط دوجانبه در این برهه از زمان حائز اهمیت 
اســت. در ســوی دیگر ترکیه هم از سریال 
تحــولات دیپلماتیک خاورمیانــه دور نمانده 
اســت، ترکها بعــد از موفقیت در مناقشــه 
قفقازجنوبی و شتاب در بهره برداری اقتصادی 
از محور جدید به وجود آمده در امتداد انتقال گاز 
آذربایجان به اروپا، تحرکات سیاسی برای پایان 
تنش در مناســبات خود با صهیونیست ها و از 
سرگیری روابط عادی با تل آویو را آغاز کرده 
اند. اسرائیل هم به دنبال عادی سازی روابط با 
چهار کشور عربی تلاش می کند در قالب طرح 
صلح ابراهیم، سایر کشورهای عربی از جمله 
عربستان و عمان را هم به سیاهه دولت های 
چهارگانه قبلی اضافه کند. این در حالیست که 
اخیرا شایعاتی در زمینه تمایل بخش هایی از 
حاکمیت عراق به برقراری روابط سیاســی با 
اســرائیل مطرح شــده اســت هرچند نوری 
المالکی، سیاستمدار شیعه نزدیک به ایران این 
موضــوع را به شــدت رد کرده اســت. این 
تحــولات تنها بخشــی از فعــل و انفعالات 
دیپلماتیک اخیر در پهنه خاورمیانه در واکنش 

به تغییر دولت در ایالات متحده است امری که 
فارغ از درست یا غلط بودن جهت گیری های 
دیپلماتیک کشورهای صاحب قدرت در منطقه 
نشــانگر انعطاف در مواضع به قصد تحصیل 
منافع بیشــتر اســت. خاورمیانه عموما شاهد 
ائتلاف های متعدد شکننده و ناپایدار بوده و از 
این حیث تغییر روابط کشورها و تاسیس بلوک 
های سیاســی - امنیتی جدید اتفاق تازه ای 
نیست اما مســئله محوری در تحرکات اخیر 

منطقه، موضوعیت ایران در قامت کانون اصلی 
دیپلماســی دول مهــم خاورمیانه اســت. به 
طوریکه اگر ترکیه را کنار بگذاریم عامل اصلی 
بخش مهمــی از تغییر رویکردهــا در روابط 
دیپلماتیــک دولــت هــای عــرب و رژیم 
صهیونیســتی، ایران اســت. بنابراین ایران و 
سیاست برجامی بایدن مهمترین متغیر و مرکز 
کانونی دیپلماسی آتی منطقه خاورمیانه است. 
به طوریکه جهت گیری های تازه دیپلماتیک و 
تشکیل ائتلاف های جدید در این خطه حول 
برجام و دیپلماســی احتمالی ایران – آمریکا 
پیرامون آن معنا پیدا می کند. محور عبری – 
عربی تلاش می کند از تمام ظرفیت های خود 
برای ادامه فشار حداکثری بر ایران استفاده کند 
و یا حداقل بازگشــت آمریکا بــه برجام را به 
سیاست های منطقه ای و موشکی ایران گره 
بزند و خواستار حضور خود در مذاکرات احتمالی 
آینــده با ایــران شــود امری کــه برخی از 
سیاســتمداران عرب از جمله عادل الجبیر به 
صراحت عنوان کرده اند. اگرچه استراتژی های 
کلان سیاســت های منطقــه ای دول عربی 
حداقل به دلیل اتکا به قدرت ایالات متحده و 
باز کردن پای نیروهای بیگانه و تاسیس پایگاه 
های نظامی در کشــورهای میزبان قابل دفاع 
نیست اما آمادگی و انعطاف آنها برای پیشبرد 
اهداف خود در شرایط تغییر زمین بازی سیاست 

قابل اعتناســت. آنجا که با فهم و درک تغییر 
رویکرد دولت جدید آمریکا نســبت به ترامپ، 
بلافاصله تاکتیک های متفاوتی در راســتای 
منافع تعریف شــده خود اتخــاذ می کنند. اما 
واکنــش ایران به تغییرات دیپلماتیک اخیر در 
خاورمیانه چیســت؟ به نظر می رسد ایران در 
سطح رســمی و بعد از قطعیت پیروزی بایدن 
تاکنون ابتکار دیپلماتیــک جدیدی در امتداد 
منافع ملی کشــورمان نشــان نداده است و 
نتوانسته در صفوف دشمنان منطقه ای شکاف 

ایجاد کند. این موضــوع که محور عبری – 
عربــی بر پایه سیاســت احتمالــی بایدن در 
بازگشت به برجام در این سطح گسترده دست 
به ابتکارات سیاسی جدید می زند اما ایران در 
قبال برجام و احتمالات تازه پیرامون سرنوشت 
آن در منطقه از نظر دیپلماتیک چنین منفعلانه 
عمل می کند اسباب نگرانی است. در رابطه با 
ضعف دیپلماسی ایران در قبال آینده برجام و 
اقناع کشورهای اطراف، چند مورد قابل واکاوی 
است. اول اینکه برجام به گروگان اختلافات و 
دعواهای جناحی و سیاسی داخلی بدل شده و 
از سطح منافع کلان ملی به جایگاه مناسبات 
روزمره سیاسی با پیوند به انتخابات 1400 تنزل 
کرده است. دوم اینکه در سایه تحولات نظامی 
در منطقه و حاکم شــدن رویکردهای ستیزه 
جویانــه و قهری از ســمت دشــمنان ایران، 
دیپلمات ها در ســایه حضــور نظامیان نقش 
کمرنگی ایفا می کنند. این در حالیســت که 
ایران با اتکا به رشــادت هــا و فداکاری های 
نیروهای نظامی، اطلاعاتی و امنیتی کشورمان 
و گروه های همسو در محور مقاومت در سوریه 
و عراق دست بالا را دارد و این موضوع دست 
ایران را در مذاکرات منطقه ای باز می گذارد. از 
آنجا که نحوه تعامل کشورهای منطقه با توافق 
نامه برجام به شدت تحت تاثیر روابط منطقه 
ای ایران با کشــورهای حاشــیه خلیج فارس 

خواهد بود درک اهمیت دیپلماسی منطقه ای 
در راســتای منافع کلان کشــورمان از جمله 
مقوله برجام بسیار مهم است. بنابراین حالا که 
عمق اســتراتژیک و حوزه نفوذ کشــورمان 
گسترش پیدا کرده، مناسب است با حمایت از 
گزینه دیپلماسی نقش جدی تری به دستگاه 
وزارت امور خارجه در زمینه مناســبات منطقه 
ای داده شــود. ســوم اینکه ایــران در برخی 
مناقشــات منطقه ای ابتکارات و طرح های 
جدیدی بــرای تفاهم دولت های منطقه ارائه 
کرده امــا گاهی در پیگیری و عملیاتی کردن 
آنهــا جدیت لازم را به خرج نداده اســت. به 
عنوان مثــال »طرح صلح هرمــز« از تدابیر 
دیپلماتیک قابل دفاع کشورمان بوده است اما 
دســتگاه دیپلماسی ایران در اقناع طرف های 
ذی مدخل در آن و پیشــبرد طرح ناکام ماند. 
مناسب است دستگاه دیپلماسی کشورمان از 
تمام ظرفیت های ممکن برای پیاده ســازی 
تدابیر دیپلماتیک خویش بهره ببرد. و چهارم 
اینکه نگاه به پدیده دیپلماسی باید پراگماتیک 
و مبتنی بر الزامات مدرن آن باشــد. در عصر 
نوین تحولات عرصه بین الملل، اگر مناقشات 
کشورها بر اساس دیپلماسی برد – برد حل و 
فصل شود پایداری بیشتر و هزینه کمتر خواهد 
داشــت، بنابراین ما نمی توانیم صرفا منتظر 
تغییر مواضع سایر دول بر اساس مطالبات خود 
باشــیم و بر طبل دیپلماسی به منزله ابزار برد 
خویش و باخت طرف مقابل بکوبیم. دیپلماسی 
عرصه بده بســتان و کوتاه آمــدن از برخی 
مواضع به قصد تحصیل بعضــی از امتیازات 
است. بنابراین دیدگاه دستگاه سیاست خارجی 
کشور باید بر این اســاس صورتبندی شود و 
تمام مسئولان به این مهم التفات داشته باشند. 
اگر خواســتار بهبود شــرایط کشــور در ابعاد 
مختلف امنیتی، اقتصادی و سیاســی هستیم 
لازم است مدیران ارشد کشور با واقع نگری و 
عملگرایی ضمن تدقیق در تفاوت های بایدن 
با ترامپ از ظرفیــت ها و فرصت های تغییر 
دولت در آمریکا به ســود منافع ملی استفاده 
کنند و با محاسبه مختصات احتمالی سیاست 
های خاورمیانه ای بایدن به استقبال روندهای 
جدید مناسبات منطقه ای بروند و با دیپلماسی 
فعال و برقراری خــط ارتباطی با دولت های 
مخالف، زمینه تفاهم بیشتر و کاستن از تبعات 
ایران هراســی  راهبردی  تاکتیک  ســنگین 
صهیونیســت ها، بستر مناســب برای کسب 
امتیازات بیشــتر از توافق نامه برجام را فراهم 

کنند.

یادداشت

اگرچه استراتژی هاى کلان سیاست هاى منطقه اى دول عربى حداقل به دلیل اتکا به قدرت ایالات متحده و باز 

کردن پاى نیروهاى بیگانه و تاسیس پایگاه هاى نظامى در کشورهاى میزبان قابل دفاع نیست اما آمادگى و 

انعطاف آنها براى پیشبرد اهداف خود در شرایط تغییر زمین بازى سیاست قابل اعتناست. آنجا که با فهم و 

درک تغییر رویکرد دولت جدید آمریکا نسبت به ترامپ، بلافاصله تاکتیک هاى متفاوتى در راستاى منافع 

تعریف شده خود اتخاذ مى کنند. اما واکنش ایران به تغییرات دیپلماتیک اخیر در خاورمیانه چیست؟

,,

نباید غیرمنصفانه از دولت ها انتقاد کنیم

واکنش ها به خبر درگیری نماینده مجلس با مامور راهور؛
داستان سیلی تکرار شد؟

نماینده مردم نیشــابور، زبرخان و فیروزه در مجلس شــورای 
اســلامی گفت: تمــام دولت های جمهوری اســلامی ایران، 
دســتاوردهای ارزشمندی داشته اند و اگر می خواهیم نقدی بر 

دولت ها داشته باشیم، باید نقد منصفانه باشد.
ایسنا نوشــت: هاجر چنارانی در آیین افتتاحیه مرکز تشخیص 
مولوکولی جهاددانشگاهی نیشــابور با بیان این مطلب افزود: 
با وجود اینکه در طی 42 ســال انقلاب اسلامی دستاوردهایی 
داشته ایم اما نقدهای غیرمنصفانه ای را به دولت ها وارد می کنیم.

وی اجــرای گازرســانی بــه 236 روســتا و اختصاص 200 
میلیاردتومان اعتبار برای ارتباطات در روســتاها را از اقدامات 
ارزشمند دولت تدبیر و امید برشــمرد و تصریح کرد: کارهای 
ارزشمندی طی 42 سال انجام شده است ولی نباید چشم مان 
را ببندیــم و تنها از دولت ها انتقاد کنیم.وی ادامه داد: برخی از 
مدیران داخلی با بی درایتی به همراه دشــمنان مان در خارج از 
کشور نمی خواهند که ایران اســلامی روی پای خود به ویژه 
در زمینه اقتصاد مقاومتی بایستد.نماینده مردم نیشابور، زبرخان 

و فیروز در مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به اینکه دولت 
در نیشابور نتوانســته است پابه پای خیران حرکت کند، اظهار 
کرد: بعد از ساخت بزرگترین مدرسه ایران در مشهد، به زودی 
شاهد ساخت بزرگترین مدرســه ایران در نیشابور با همراهی 
خیر گرانقدر جنــاب آقای عبدالرضا وکیلی با آورده 40 میلیارد 
تومان خواهیم بود.چنارانی بیان کرد: به زودی کلنگ دانشگاه 
فرهنگیان در نیشــابور را به زمین خواهیــم زد و در حال اخذ 
مجوز دانشگاه فرهنگیان دخترانه هستیم.وی با اشاره به اینکه 

جهاددانشگاهی کارهای ارزشمندی را در زمینه مراکز پژوهشی 
زیســت فناورانه در زمینه های گونه های گیاهان و همچنین 
درمان ناباروی انجام داده اســت، خواستار توسعه فعالیت های 
جهاد دانشــگاهی در ســایر عرصه های مورد نیاز شــد.وی با 
بیان اینکه از جهاددانشگاهی خراسان رضوی می خواهیم که 
مرکز دندانپزشــکی این نهاد را در شهرستان راه اندازی کند، 
خاطرنشان کرد: امیدواریم شاهد راه اندازی فعالیت های این نهاد 

در شهرستان های زبرخان و فیروزه هم باشیم.

سرویس سیاسی/ روز گذشته انتشار فیلمی از نحوه برخورد یک 
نماینده مجلس با مامور راهور خبرساز شد. فیلمی که به سرعت 
فضای رسانه ای و مجازی را تحت الشعاع خود قرار داد. نماینده 
ای که قصد عبور از خط ویژه را داشته است و چون با ممانعت 

پلیس راهور روبرو شده به صورت او سیلی زده است.
این خبر خیلی زود واکنش هایی را نیز به همراه داشت. محمدرضا 
دشتی اردکانی عضو هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی در واکنش به خبر ضرب و شتم ماموران نیروی 
انتظامی توســط یکی از نمایندگان مجلس و روند بررسی این 
موضوع در هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: اگر گزارشی 
به دســته هیئت نظارت برسد قطعا آن را بررسی خواهند کرد، 
بنده تاکنون استعلام گرفته ام هنوز شکایتی به ما واصل نشده 
است.وی افزود: بنده با آقای عنابستانی صحبت کرده ام و ایشان 
درگیری فیزیکی خود بــا مامور پلیس را به طور کلی تکذیب 
کردند.دشتی اردکانی ادامه داد: آقای عنابستانی گفتند که سرباز 

بــه من توهین کرد، ولی بنده به صورت فیزیکی با وی درگیر 
نشــده ام.وی در پایان خاطر نشــان کرد: باید این پرونده را در 
هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان بررسی کنیم و نتیجه آن را به 

اطلاع مردم خواهیم رساند.
همه در برابر قانون مساوی هستند

رییس مجلس شــورای اســلامی نیز، با بیان اینکه همه در 
برابر قانون مســاوی هســتند، در قالب یک توییت با اشاره به 
حادثه درگیری یک نماینده مجلس با مامور راهور بر ضرورت 
برخورد  بدون مســامحه هیئت نظارت بر نمایندگان درصورت 
احراز تخلــف تاکید کرد.توییت رییس مجلس به شــرح زیر 
اســت: در برابر قانون همه مساوی هستند. مجلس به کسانی 
که به وظیفۀ قانونی خود عمل می کنند افتخار می کند و  اولین 
مدافعش حقوق آنهاست.در حادثۀ اخیر، به محض شنیدن اولین 
گزارش ها، دســتور بررســی دقیق ماوقع صادر شد؛ درصورت 
احراز تخلف، هیئت نظارت بر نمایندگان بدون مسامحه بررسی 

وبرخورد قانونی خواهد کرد.
حادثۀ درگیری نماینده مجلس با مامور راهور در مجلس 

در حال بررسی است
همچنیــن رییس هیات نظارت بر رفتــار نمایندگان مجلس، 
به تشریح نحوه رســیدگی به موضوع حادثه درگیری یکی از 

نمایندگان مجلس با مامور راهنمایی و رانندگی پرداخت.
سید امیر حســین قاضی زاده هاشمی گفت: حادثۀ درگیری 
نماینده مجلس شــورای اســلامی با مامور راهور در هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان در حال بررسی است.نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: پس از رسیدن گزارش ها و  
ادعاهایی مبنی بر درگیری نماینده مجلس و یکی از مامورین 
پلیس راهور، هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان پیگیری ها را 
برای بررسی  صحت و سقم و چگونگی موضوع آغاز کرد.وی 
تصریح کرد: علی رغم پیگیری های چند روزه، گزارش نیروی 
انتظامی در این باره هنوز به مجلس ارسال نشده است. رییس 

هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، 
تاکید کرد: این هیئت ادعاهای موجود را بررسی و در صورت 
صحت و سقم حادثه و چگونگی ماجرا را بررسی و در صورت 
احراز تقصیر، برخورد قانونی را انجام خواهد داد.عنابســتانی 
نماینده سبزوار اولین بار نیست که به واسطه حواشی خبرساز 
می شــود. او در روزهای ابتدایی مجلس نیــز با اظهار نظر 
عجیب در رابطه با میزان هزینه اجاره مسکن نمایندگان نیز 
سر و صدای زیادی را براه انداخته بود.اما نکته حائز اهمیت در 
این بــاره تکرار این قبیل اتفاقات در بازه زمانی نه چندان زیاد 
اخیر است. مسئله ای که نیاز به واکاوی دقیق رفتار مسئولان 
در مواجه با قانون دارد. و البته برخورد دستگاه های نظارتی با 

چنین اتفاقاتی. 
امیدواریم اینبار وعده مسئولان نظارتی در ارائه و برخورد صریح 
و شفاف با این موضوع سبب شود تا دیگر با چنین صحنه هایی 

از سوی مسئولان مواجه نشویم.
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توقیف ۵۳  دستگاه استخراج ارز دیجیتال
قائم مقام شــرکت توزیع نیروی برق خراسان شمالی گفت: 
ســه مرکز تولید رمز ارز با 53 دســتگاه ماینر غیر مجاز در 
این استان شناسایی شد و دستگاه های مربوط به آن توقیف 

شدند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، مهندس 
علیرضا علیخانی اظهار داشت: این دستگاه های ارز دیجیتال 
در ســاعت 123 کیلو وات ساعت برق مصرف می کردند که 

در مجموع پس از شناسایی سه میلیارد ریال جریمه شدند.
وی با بیان اینکه این افراد به دســتگاه قضایی معرفی شدند 
افزود: از مجموع مراکز شناســایی شده 2 مرکز در شیروان و 

یک مرکز در بجنورد بوده است.
مزارع بیت کوین مصرف برق استان را افزایش داده است.

قائم مقام شــرکت توزیع نیروی برق خراسان شمالی گفت: 
فعالیت مراکز بیت کوین میزان مصرف برق این استان را در 

سال جاری یک درصد افزایش داده است.
 علیخانی اظهار داشت: دستگا ه های بیت کوینی که در استان 
شناسایی می شوند بیشتر در عرصه های کشاورزی، دامداری 
ها، منازل مسکونی و واحدهای صنعتی راه اندازی شده بودند 

و عمدتا از برق به صورت غیرمجاز استفاده می کردند.
وی تاکید کــرد: البته صنعت ارز دیجیتال یک فرصت برای 
وزارت نیرو نیز محســوب می شــود اما باید ساز و کارهایی 
برای این امر فراهم شــود تــا فعالیت ها به صورت قانونی و 
مجوزدار صورت گیرد و هزینه انشــعاب های برق برای این 

منظور مشخص و تعیین شود.
علیخانی با بیان اینکه افرادی که ارز دیجیتال تولید می کنند 
باید از دســتگاه مربوطه مجوز بگیرند گفت: آنها با ارائه این 
مجوز به شــرکت برق انشــعاب خاص را کسب می کنند اما 
متاســفانه از تعرفه خانگی و یا دامداری برای اســتخراج ارز 
دیجیتال استفاده می کنند که این امر غیرمجاز و تخلف است.
وی گفت: بر این اساس فعالیت این صنعت نیز همانند سایر 

مشــترکان خواهد بود و تعرفه ها برای این امر مشــخص 
می شود و آنان نیز برای صرفه جویی مدیریت لازم را خواهند 

داشت.
قائم مقام شــرکت توزیع نیروی برق خراسان شمالی اظهار 
داشت: اما متاســفانه فعالی  ها زیر زمینی هستند که بعضا از 
برق خانگی، حتی در سر چاه های کشاورزی استفاده می کنند.
علیخانی با بیــان اینکه دســتگاه های ارز دیجیتالی که در 
منازل راه اندازی شــده اند قابل شناســایی نیستند افزود: اما 
این دســتگاه ها به صورت دائم برق مصرف می کنند که در 
بحث خانگی نمی توانیم مانیتورینک کنیم، برق شــرکت ها، 
چاه های کشاورزی، سنگ شکن ها و سایر موارد مانیتورینگ 
خواهد شــد که بعد از اجرای مانور و مانیتورینگ این مراکز 

شناسایی شدند.
مانیتورینگ عملی است برای مشاهده وضعیت یک سیستم 

است.
وی با بیان اینکه میزان تولید برق نیروگاهی این استان هزار 
و 400 مگاوات اســت گفت: اما مصرف برق مشترکان یک 
سوم آن است، خراسان شمالی ظرفیت ایجاد مراکز تولید ارز 

دیجیتال را به صورت قانونی دارد.
پــول مجازی )بیت کوین( پیش از این با اســتفاده از رایانه 
های خانگی تولید می شــد اما در ســال های اخیر دستگاه 
هایی مخصوص تولید این پول مجازی )ماینر( ساخته و وارد 

بازار شده است.
به دلیل ارزان بودن بهای انرژی برق در کشور ما به سرعت 

در حال توسعه است. 
اســتخراج ارزهای مجازی با توجه به پایین بودن نرخ برق 
در کشورمان و افزایش نرخ جهانی آن جذابیت زیادی برای 
اســتخراج کنندگان دارد، بــه گونه ای که ایــن روزها تعداد 

اســتخراج کنندگان )مجــاز و غیرمجاز( ارزهــای دیجیتال 
افزایش یافتــه که همین امر به مصرف بیشــتر برق منجر 

شده است.
به فرایند اســتخراج ارزهای دیجیتال، صنعت »ماینینگ« و 
بــه مراکز تولید این ارزها، مزرعه یا »فارم« گفته می شــود. 
در صنعت ماینینگ، نفــت و گاز به انرژی برق و در نهایت 
به محصول ارز دیجیتال تبدیل می شــود که به عنوان یک 
پول مجازی می توان برای مبادلات مالی از آن استفاده کرد.

موضوع ماینینگ )اســتخراج ارزهای مجــازی( در روزهای 
اخیربه دلیل نگرانی از افزایش مصرف برق و احتمال کمبود 

این حامل انرژی مورد توجه قرار گرفته است.
مصرف بالای برق توســط دستگاه های اســتخراج ارزهای 
دیجیتال و مجازی، همواره تهدیــدی برای صنعت برق به 
شــمار می رود. البته گفته می شود این تهدید بیشتر از سمت 
استخراج کنندگان غیرمجاز ارزهای مجازی است تا کسانی 

که به صورت مجاز اقدام به این کار می کنند.
 طبق آخرین آمار 1۷ درصد مشترکان برق خانگی شهری و 
روســتایی استان کم مصرف، 18 درصد از مشترکان برق پر 

مصرف و 65 درصد نیز خوش مصرف هستند.
هم اکنون، ضریب برخوردای از برق در شهرها 100 درصد و 
در روستاهای این استان ۹۹.۹ درصد است که در مجموع 84 
درصد مشترکان برق در استان شامل بخش خانگی می شود.
شــرکت برق خراسان شــمالی 3۷5 هزار مشترک دارد که 
84 درصد مشــترکان مربوط به بخش خانگی، چهار درصد 
ادارات و دســتگاه های خدمات رسان، یک درصد کشاورزی، 
10 درصد تجاری، کمتر از یک درصد صنعتی و مابقی مربوط 

به دیگر مصارف است.
با احتســاب برق مصرفی مشــترکان بزرگ صنعتی از جمله 
پتروشیمی، سیمان، ریخته گری و آلومینا، مصرف برق استان 

به 380 تا 400 مگاوات نیز می رسد.

حداقل بگیران مالیات ندهند
یک مقام مسئول کارگری پیشنهاد کرد 
در قالــب یک برنامه چهارســاله فاصله 
میان دستمزد و هزینه معیشت کارگران 

به تناسب هر سال کاهش یابد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایســنا، ناصر چمنی بــا تاکید بر 
تاثیرگذاری هزینه سبد معیشت کارگران 
در تعیین دســتمزد اظهار کرد: در بحث 
دستمزد یکی از مشکلاتی که داریم این 

اســت که دســتمزد همواره از تورم عقب مانده است. یکسال کاری را پشت سر می گذاریم و 
افزایش هزینه ها و تغییر قیمتها را تحمل می کنیم بعد در آخر اســفند و ورود به سال جدید، 

تورم یکسالی که گذشته مبنای تعیین دستمزد سال بعد قرار می دهیم.
وی افزود: یکی از مسایلی که باعث عقب افتادگی مزد کارگران می شود، فاصله بین دستمزد 
و هزینه ســبد معیشت کارگران اســت. وقتی این فاصله بیشتر شود قدرت خرید خانوارهای 

کارگری کاهش می یابد و دخل و خرج کارگران با هم نمی خواند.
به گفته رئیس کانــون عالی انجمن های صنفی کارگران، مجلس می تواند از جایگاه قانونی 
خــود در ایــن زمینه به جامعه کارگری کمک کند و با تعریف خط فقر و معیشــت در تعیین 

دستمزد به کمک بیاید.
چمنی ادامه داد: اگر در کمیته دستمزد بنشینیم و سبد معیشت را با توجه به هزینه های روز 
نســبت به سال گذشته دو برابر مصوب کنیم ولی در شورای عالی کار و زمان تصمیم گیری 
اصلی این رقم پذیرفته نشــود و مخالف افزایش مزد و رســیدن به رقم سبد معیشت باشیم 
قضیه مثل تعیین دستمزد سال ۹۹ می شود که بدون نظر گروه کارگری، دولت و کارفرمایان 

صورتجلسه مزد را امضا کردند.
وی با تاکید بر حمایت دولت از جامعه کارگری گفت: درســت اســت که نمی توانیم یکباره 
دســتمزد را 10 میلیون تومان کنیم ولی دولــت می تواند کمکهای زیادی به کارگران بکند؛ 
مثلا در بحث مالیاتها اعلام کند کســانی که ســه میلیون به بالا حقوق می گیرند 10 تا 15 

درصد مالیات بدهند یا از کارگران حداقل بگیر مالیات دریافت نشود.
رئیس کانون عالــی انجمن های صنفی کارگران، یکی دیگر از کمکهای دولتی را اختصاص 
بن کارتهای کارگری عنوان کرد و گفت: در گذشــته هم بن کارت به کارگران داده می شد 
که گر چه مســکن موقتی بود ولی کارگران با آن خواربار و اقلام مصرفی و مورد نیاز خانوار 

را تامین می کردند و بخشی از هزینه های معیشت آنها جبران می شد.
چمنی در پایان پیشــنهاد کرد: برای برداشتن بار روانی دستمزد از دوش کارگران یک برنامه 
ســه تا چهارساله پیش بینی شود و در آن برنامه فاصله ای که بین دستمزد و هزینه معیشت 

کارگران ایجاد شده به تناسب هر سال کاهش یابد.

افزایش مجدد قیمت مرغ
نایب رئیس کانون سراســری مرغداران 
گوشتی کشــور از افزایش 1500 تومانی 
قیمت هر کیلوگــرم مرغ گرم خبر داد و 
گفت: قیمت مرغ در بازار به کیلویی 22 

هزار تومان رسیده است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقــل از خبرگزاری مهر، حبیب اســدالله 
نــژاد از افزایش 1500 تومانی قیمت هر 
کیلوگرم مرغ گرم خبر داد و گفت: قیمت 

مرغ در بازار به کیلویی 22 هزار تومان رسیده است.
وی اضافه کرد: قیمت هر کیلوگرم مرغ زنده نیز با 1,000 هزار تومان افزایش نسبت به هفته 

قبل به 16 تا 16 هزار و 500 تومان رسیده است.
اســدالله نژاد با اشــاره به افزایش نرخ مصوب مؤلفه های تولید، گفت: قیمت تمام شــده هر 

کیلوگرم مرغ زنده با نرخ های جدید مؤلفه ها، 1۷ هزار و 500 تومان است.
این فعال بخش خصوصی اظهار امیدواری کرد: دســتگاه های مربوطه و ســتاد تنظیم بازار 

درباره نرخ مصوب مرغ نیز تجدیدنظر و آن را اصلاح کنند.

شوک قیمتی به بازار گوشی های سامسونگ
بــازار موبایل در هفته های اخیر به دلیل 
نوســانات نرخ ارز، پرنوسان تر از همیشه 
بود و بســیاری از برندهای تلفن همراه 
کاهش قیمت را تجربــه کردند اما برند 
سامســونگ با شــوک قیمتی بیشتری 

همراه بود.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقــل از اقتصــاد نیوز، گوشــی های 
سامسونگ در هفته های گذشته نسبت به 

ســایر برندهای موبایل کاهش قیمت چشمگیرتری را تجربه کردند؛ تا جایی که سامسونگ 
A51 که در 2 هفته گذشته در محدوده قیمتی ۹ میلیون تومان قرار داشت، با کاهش 2 تا 3 

میلیونی، حدود 6 تا ۷ میلیون تومان به فروش می رود.
سامســونگ گلکســی A31 نیز با قیمت 6 میلیون و 440 هزار تومان در دو هفته گذشته، با 
کاهش یک میلیون و 140 هزار تومانی به قیمت 5 میلیون و 300 هزار تومان رسیده است.

گران ترین گوشــی سامســونگ مدل Samsung Galaxy Z Fold2 نیز سه هفته پیش در 
محــدوده قیمتی 60 تا  ۷0 میلیون تومان قرار داشــت، اما این روزها در محدوده قیمتی 50 

میلیون به فروش می رسد.

بدترین سقوط 11 سال اخیر در صادرات ژاپن 
رقم خورد

صــادرات ژاپــن در ســال 2020 تحت 
فشار ســنگین پاندمی کرونا قرار گرفت 
و بدترین ســقوط در 11 ســال اخیر را 
ثبت کرد.بــه گــزارش روزنامــه »صبح 
امــروز« و به نقل از شــین هوا، صادرات 
ژاپن در ســال 2020 تحت فشار سنگین 
پاندمی کرونا قرار گرفت و با ســقوطی 
11.1 درصدی روبرو شد که این بدترین 
ســقوط صادرات این کشور در 11 سال 

اخیر اســت.طبق گزارش جدید دولت ژاپن پاندمی کرونا تقاضا برای صادرات ژاپن، به ویژه 
خودرو، را کاهش داده بود.وزارت مالی ژاپن اعلام کرد در سال 2020 صادرات ژاپن به 68.41 
تریلیون ین )معادل 662 میلیارد دلار( رســید که ایــن کمترین میزان از زمان ثبت صادرات 

63.۷5 تریلیون ینی در سال 2012 تا کنون است.
داده های وزارت مالی همچنین نشــان می دهد که این سقوط 11.1 درصدی بدترین سقوط 
صادرات ژاپن از زمان ثبت سقوط 33.1 درصدی صادرات این کشور در سال 200۹ تا کنون 

به حساب می آید.
در این میان صادرات کلیدی ژاپن، که خودرو و قطعات مربوط با آن است در سال 2020 به 

ترتیب با سقوطی 20 درصدی و 1۹.1 درصدی روبرو شدند.

خبر

»صبحامروز«چراغسبزبازاربورسدرابتدایهفتهرابررسیمیکند؛

صعودیانزول؟
و  در شــرایطی که کرونا 
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کسادی بازار و کسب و 
جان  به  لــرزه  کارها، 
بازارهــای اقتصادی و 
انداخت،  جهــان  مالی 
بازار بورس و اوراق بهادار 
به واژه نام آشــنایی برای 
مــردم تبدیل شــد که تا 
پیش از در این حد شناخته 
شــده نبود و مردم ترجیح 
بازار  ایــن  در  می دادنــد 
ســرمایه گذاری نکنند. البته بد نیست اشاره ای 
کنیم کــه رییس جمهور این اتفاق را نشــانه 
اعتماد مردم به اقتصاد کشــور می دانســت و 
کارشناسان آن را برخاسته از نگرانی عمومی از 

تورم می خواندند.
یکــی از دلایل اســتقبال مردم از ســرمایه 
گذاری در بــازار بورس، میزان حجم مورد نیاز 
نقدینگی اســت که در مقابل ســایر بازراهای 
ســرمایه گذاری چون طلا و ماشــین و سکه 
می تواند اندک محســوب شود. موضوع دیگر 
حمایت هــای علی الظاهر دولــت از بورس و 
ترغیب مردم به سرمایه گذاری و تاکید بر ثبات 
بازار ســهام اســت که تأثیر زیادی در گرایش 

مردم به سمت این بازار داشت.
اما آنچه که در چندماه اخیر با آن مواجه بودیم 
گلایه مندی و اظهار نگرانی مردمی اســت که 
به آینده این بازار دل بسته و دارایی خود را به 
میان گذاشــته اند و حالا با هربار قرمز پوشی 

بازار لرزه بر اندامشان می افتد.
رصد بازار از آبانماه سال جاری تا کنون

بر اساس رصدها، روند ریزشی بازار سرمایه از 
مردادماه آغاز و تا اواســط آبان ماه ادامه داشت 
به طوری که شاخص کل این بازار از کانال دو 
میلیون واحد به کانال یک میلیون و 200 هزار 
واحد کاهش یافت. از اواســط آبان ماه تا اوایل 
دی ماه نیز بازار روندی تقریبا صعودی به خود 
گرفت و شــاخص کل دوباره وارد کانال یک 
میلیون و 500 هزار واحد شد اما ورق صعودی 

بورس از ابتدای دی ماه دوباره برگشــت و این 
بازار طی هفته های گذشــته سراسر قرمزپوش 
بود به طوری که شــاخص کل برای نخستین 
بار بــه کانال یک میلیــون و 100 هزار واحد 

عقب گرد کرد. 
اخیــرا نیــز با نزدیک شــدن بــه تحلیف جو 
بایــدن، رییس جمهوری آمریکا و از بین رفتن 
تنش هــای مربوط به انتخابات آمریکا شــاهد 
تاثیــر آن در بــازار ارز و کاهش نــرخ دلار تا 
محدوده  20 هزار تومان بودیم که باعث تحت 
تاثیر قرار گرفتن ســهام شــرکت های دلاری 
محور و افت قیمت ســهام این شــرکت ها در 
بازار شد. شــاخص بورس هفته گذشته نیز به 
رونــد نزولی خود ادامه داد. اما بازار ســهام در 
آخرین روز معاملاتی هفته گذشــته با توجه به 
افزایش دوباره قیمت دلار تا محدوده 22 هزار 
تومان و انتشار گزارش ۹ ماهه شرکت ها تغییر 
مســیر داد و چراغ امید بازگشت روند صعودی 
بورس را روشــن کرد و بازار هفته جاری را با 
چراغ ســبز آغاز کرد و شــاخص کل این بازار 

بیش از 38 هزار واحد افزایش یافت.
بد نیســت اشــاره کنیم کــه در معاملات روز 
گذشته شاخص کل بازار ســرمایه با 38 هزار 
و ۹2 واحــد افزایش تا رقم یک میلیون و 222 
هزار واحد افزایش یافت. همچنین شاخص کل 
)هم وزن( با هفت هزار و 252 واحد افزایش به 
440 هزار و 383 واحد و شــاخص قیمت )هم 
وزن( با چهار هزار و ۷43 واحد رشــد به 288 

هزار و 21 واحد رسیدند.
عدم نظارت و مدیریت های ضعیف

در خصوص گلایه های سرمایه گذاران و ضرر 
و زیان های آنها تا کنون بســیاری از مسئولین 
در رســانه های مختلف واکنش نشــان داده و 
این مهــم را جزو اولویت های خود خواندند. در 
این بین نگاه مجلس هــا غالبا به این موضوع 
معطوف اســت که دولت بایــد از اعمال نظر 
در بــورس خودداری کنــد. هرچند که رییس 
کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که نــگاه مردم به بورس بلند مدت 

باشــد، گفته اســت که »مردم آرامش خود را 
حفظ کنند، شرایط بازار سرمایه در بلندمدت به 

نفع کشور و مردم خواهد بود.«
محمدرضا پور ابراهیمی معتقد است بخشی از 
شرایط فعلی بازار بورس به دلیل عدم نظارت و 
مدیریت های ضعیف بوده که باید اصلاح شود .

کنترل بحران به دست مسئولین
در مقابــل حســن نــوروزی ، نایــب رییس 
کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس با اشاره 
به وضعیت بازار سرمایه عنوان کرد: دولت باید 
بازار خودرو، ارز، طلا و بازار ســرمایه را کنترل 
و روزانه برای آن برنامه ریزی کند و یک ستاد 
عالی متشــکل از اقتصاددانــان، رییس بانک 
مرکــزی، وزیر اقتصاد، وزیر صنعت و وزیر کار 
روی این موضوع کار کنند تا جلوی این بحران 
گرفته شــود درغیر اینصورت این بحران ادامه 

دار خواهد بود.
بدتر از همه سیگنال بیمه گری بورس بود

یک عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس نیز 
مهمترین تبعات ریزش بورس را اعتمادسوزی 
عنوان کرد و گفت: دولت تبعات نقش مخرب 
خــود را در بورس ببینــد و در این زمینه تغییر 

رویه دهد.
مجتبــی توانگر گفــت: متاســفانه دولت در 
مدیریت بازارها از جملــه بورس خیلی منفعل 
و بلکــه کاســب کارانه عمل کــرد. وقتی این 
تصور شــکل می گیرد که دولــت می خواهد با 
رشد بورس و عرضه ســهام دولتی، بخشی از 
کســری بودجه را جبران کند، طبیعی است که 
مردم هم برای حفظ ارزش پول خود، وارد این 
عرصه می شوند. بدتر از همه سیگنال بیمه گری 

بورس بود.
این عضو شــورای اقتصاد ادامه داد: دعوت به 
بــورس و جملاتی از این دســت که همه چیز 
خود را به بورس بسپارید، این پالس را به مردم 
می داد کــه دولت از بورس حمایت می کند. در 
حالی که دولت و سازمان بورس باید از ابتدای 
رشد عجیب شــاخص که کاملا مشخص بود 
حبابی اســت و همزمان با سیل ورود مردم به 

بورس، تدبیــر می کرد و اجازه چنین نوســان 
عجیب و بی سابقه ای نمی داد که شاخص کل 

طی 5 ماه 4 برابر شود و سپس نصف!
افت و خیزهای بازار سرمایه

امانقلیچ شادمهر، یک عضو کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس نیز با اشاره به اینکه مجلس 
نســبت به وضعیت بورس دغدغه مند اســت، 
تاکید کرد: التهابی که اکنون در این بازار شاهد 
هستیم از ســوی دولت ایجاد شده است، سال 
گذشته خیلی ها با وعده وعیدهایی که داده شد 
ســرمایه خود را وارد این بازار کردند و متضرر 
شدند، این افت و خیزهای بازار سرمایه جامعه 
را دچار مشــکل کرده اســت و بسیاری آسیب 

دیدند.
آشوب بازار سرمایه

رییس کمیته حقوق بشر کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی نیز 
در نامه ای به رییس جمهوری گفت که اختلاف 
بین وزارت خانه ها وضعیت بازار ســرمایه را به 

آشوب کشانده است.
زهره الهیان نماینده تهران در نامه ای به رییس 
جمهوری درباره بورس گفت که عملکرد دولت 
در واگذاری ســهام خود در قالب صندوق های 
قابــل معاملــه در بورس و ضعــف نظارت بر 
معامــلات بازار ســرمایه مــورد تایید مجلس 
شورای اسلامی نیســت و لازم است تا علاوه 
بر عدم اظهارات غیرکارشناسی توسط مقامات 
دولتی، نسبت به اداره بهتر و افزایش نظارت بر 

معاملات در بازار سرمایه اقدام شود.
نرخ ارز، وابسته چشم انداز سیاسی

یــک کارشــناس اقتصادی نیــز در خصوص 
کلیت بازار سهام به »صبح امروز« گفت: بازار 
ســهام معلول یک ســری علت های ریشه ای 
است که طی دو ســال گذشته و در پی اتخاذ 
سیاست های کلان در ســطح سیاست گذاری 
شکل گرفته بودند؛ ورود نقدینگی، عدم تطابق 
زیرساخت های بورس با حجم نقدینگی موجود، 
جذاب نبودن بازارهــای موازی و عدم آموزش 
مفاهیم ریســک و بازده موضوعاتی هستند که 

باعث شده اند اتفاقات امروز شکل گیرند. بدون 
تردید برای رشــد اقتصادی کشور و همچنین 
بهبود وضعیت بازار سرمایه اقدامات زیادی باید 

انجام شود.
براتی ادامه داد: نرخ ارز مهمترین عاملی است 
که بــر روند معاملات بازار ســرمایه تاثیرگذار 
اســت، در حالی که اکنون نرخ ارز به شــدت 
وابســته به چشــم انداز سیاســی به خصوص 
سیاست خارجی اســت. با روشن شدن تکلیف 
اوضاع سیاسی در آمریکا به تدریج جهت اصلی 
بازارها برای میان مدت و بلندمدت مشــخص 

خواهد شد.
به اعتقاد این کارشناس بازار سرمایه، مطالعات 
تطبیقی در بلندمدت نشــان دهنده وابســتگی 
شدید نرخ ارز به فروش نفت است و با روی کار 
آمدن بایدن تکلیف نفــت در بازارهای جهانی 

نیز مشخص خواهد شد.
وی افزود: تزریق پول به بازار ســهام یکی از 
دلایل پایداری روند صعودی است و تقاضایی 
که به واسطه جریان پولی ایجاد می شود قطب 

اصلی این بازار را در دست می گیرد.
براتی با اشــاره به اینکه »برگشت های سریع 
غالبا فروش های آبشــاری را بــه همراه دارد« 
مطــرح کرد: دولت سیاســت های نادرســتی 
اتخاذ می کند. سیاســت های بازدارنده ای چون 
محدودیت اعتباری ســهامداران و محدودیت 
خرید سهام توسط صندوق ها و بانک ها از جمله 

این سیاست ها بود.
وی در پایان بنــدی صحبت های خود تصریح 
کرد: مســبب بخش عمــده ای از بی اعتمادی 
سهامداران دولت است. هرچند از این موضوع 
نیز نمی توان چشــم پوشی کرد که بعضا طمع 
مــردم و نــگاه کوتاه مــدت به بــازار به این 
موضوع دامن می زند. چرا کــه بورس بازاری 
مانند ارزهای دیجیتال نیست که ساعت خرید 
و فروش داشــته باشــد و کمترین نگاه برای 
ســرمایه گذاری در این بازار بــازه زمانی یک 
ساله است و نمی توان سیگنال گیری و نوسان 

لحظه ای را برای سودآوری مد نظر قرار داد. 
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من دیسک کمر دارم، حال چه کنم؟
مهساایزدخواه،کارشناسارشدآسیبشناسیورزشی

از گــردن تا انتهای کمر بین هر مهره دیســک های بین مهره ای وجــود دارد، پس زمانی که 
می خواهیم در مورد آسیب این موارد صحبت کنیم باید بگوییم دیسک کمرم بیرون زده یا دچار 

پارگی یا آسیب شده است.
از طرفی اکثر دردهای کمر را با فرض بر آســیب دیســک بین مهــره ای می دانیم در حالی که 
کمردرد، علت های بســیار زیادی دارد، اما از اصلی ترین دلایل درد آن آســیب به دیسک های 

بین مهره ای است.
از اصلی ترین علل بیرون زدگی دیســک، نشســتن های طولانی مدت است و کارمندان بسیاری 
درگیر دردهای ناشــی از این عارضه هستند. ضعف عضلات شکم و کوتاهی عضلات پشت پا 
همگی می توانند آسیب دیسک را تشدید کنند، اما مهم ترین عاملی ک باعث آسیب می شود خم 
شــدن و بلند کردن یک جسم سنگین از روی زمین است مانند مادرانی که کودکانشان را مدام 
تنها با خم کردن کمر از روی زمین برمی دارند. این یک علت کمر درد در مادران جوان است و 
این مسئله زمانی تشدید می شود که علاوه بر خم کردن تنه، جسم سنگین را از یک طرف بدن 
به طرف دیگر بکشــانند؛ یعنی علاوه بر خم کردن، تنه را هم بچرخانند و یک جسم سنگین را 

بلند کرده یا روی زمین بکشانند.
برای جلوگیری از این مشــکل باید برای بلند کردن اجســام سنگین از روی زمین حتما زانوها 
را خم کرده روی دو پا بنشــینیم و بعد آن جســم را بلند کنیم، در این صورت فشار به عضلات 

اطراف زانو وارد می شود و کمر هیچ دخالتی ندارد.
ایســتادن های طولانی مدت هم منجر به کاهش آب داخل دیســک می شــود و آن را مستعد 

آسیب می کند. 
توصیه می شــود مواقعی که طولانی مدت ایســتاده اید بعد از آن از انجام کارهای سنگین مثل 
ورزش خودداری کنید و حداقل چند دقیقه ای دراز بکشــید تا مجددا مایع درون دیســک جذب 
شــود و دیسک به اندازه ی اولیه خود برســد بعد کار سنگین خود را شروع کنید در این صورت 
قابلیت دیســک برای تحمل فشار کار انجام شده بیشتر می شود، به همین دلیل توصیه می شود 

پس از مدتی کار ایستاده کمی دراز بکشید.
در رابطه با زمان طولانی نشســتن هم بهتر است هر نیم ســاعت پنج دقیقه قدم بزنید تا هم 
بدن از وضعیت ثابتی که در آن بوده تغییر وضعیت پیدا کند و هم دیســک که بر اثر نشســتن 
طولانی مدت به سمت عقب سُر خورده فرصتی برای بازگشت جایگاه اصلی خود داشته باشد.

همچنین توصیه می شــود به کودکان که کوله های ســنگین حمل می کنند، یا بزرگسالانی که 
خریدهای سنگین همراه با پیاده روی طولانی داشته اند بعد از رسیدن به منزل حرکت کبری را 
انجام دهند تا فشــار وارده بر دیسک را کاهش دهند. حرکت کبری به این صورت است که به 
شــکم خوابیده دســت ها را در کنار بدن قرار داده و آهسته بدن را با کمک دست به سمت بالا 
بکشید، و این حرکت را از 10 ثانیه نگهداشتن شروع کنید تا به مرور زمان آن را افزایش دهید  
البته این حرکت منوط به آن اســت که اصلا احساس درد نداشته باشید و پس از اتمام تمرین 
ســبکی را در کمر خود احســاس کنید و در انتها باید تاکید کرد که در حد توان از خوابیدن به 

شکم پرهیز کنید.
در یادداشت های بعدی از سایر علل کمر درد و راه های کاهش آن خواهیم گفت.

اخبار کوتاه

ادامه افزایش ابتلا به کرونا با شیب ملایم
عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا از ادامه روند افزایش موارد ابتلا به کرونا با شیبی ملایم 
خبر داد و گفت: اگر مردم همچنان سفر رفتن و برگزاری تجمعات را ادامه داده و پروتکل های 

بهداشتی را رعایت نکنند، حتما پیک و موج دیگری را تجربه خواهیم کرد.
دکتر مسعود مردانی درباره وضعیت ابتلا به بیماری کووید-1۹ و بستری ناشی از آن در کشور، 
افزود: همچنان شــاهد افزایش موارد بیماری کووید-1۹ با شــیب ملایم هستیم. در روزهای 
اخیر موارد ابتلا به بیماری بسیاری کاهش یافته بود، اما در حال حاضر به تدریج موارد بیماری 

مجددا در حال افزایش است.
وی با اشاره به سفرها و تجمعات بدون رعایت پروتکل های بهداشتی در تعطیلات اخیر، افزود: 

دو هفته دیگر شاهد اوج اثر سفرها و تجمعات اخیر، بر روی موارد ابتلا به کرونا خواهیم بود.
مردانــی با بیان اینکــه فعلا نمی توان پیش بینی کرد که آیا وارد مــوج چهارم بیماری خواهیم 
شــد یا خیر، اظهار کرد: البته اگر مردم همچنان ســفر رفتن و برگزاری مراسم ها و تجمعات را 
ادامه داده و پروتکل های بهداشــتی مانند فاصله گذاری فیزیکی و اجتماعی، استفاده از ماسک، 
شست وشــوی دســت، عدم تجمع و... را رعایــت نکنند، حتما پیک و مــوج دیگری را تجربه 

خواهیم کرد.
مردانی درباره وضعیت فعلی بســتری های ناشــی از کرونا، گفت: میزان بستری نسبت به قبل 

مقداری بیشتر شده است.

ورود ۳ واکسن ایرانی کرونا به کارآزمایی 
بالینی تا بهمن

رئیس کمیته علمی مقابله با کرونا گفت: پیش بینی می شود که تا 3 هفته آینده، 2 یا 3 شرکتی 
که در زمینه تولید واکسن کرونا فعالیت می کردند، کارآزمایی بالینی خود را آغاز کنند.

مهر نوشــت: دکتر مصطفی قانعی در خصوص مجوز شروع تست بالینی گفت: تاکنون واکسن 
ایرانی کرونای ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره( و انستیتو پاستور ایران مجوزهای بالینی را 

دریافت کردند که کار خود را نیز شروع کرده اند.
وی با بیان اینکه انتظار می رود 2 واکســن دیگر هم طی این ماه مجوز کارآزمایی بالینی شأن 
را اخذ کنند، ادامه داد: تا ســه هفته آینده 2 یا 3 شرکت دیگر به مسیر کارآزمایی بالینی اضافه 

می شوند بنابراین اینها مجوز بالینی شأن را دریافت خواهند کرد.
وی ادامه داد: واکسن کرونای دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله و وزارت دفاع از جمله واکسن هایی 
هســتند که پیشــرفت خوبی داشتند و پرونده هایشان آماده اســت تا بعد از بررسی های وزارت 

بهداشت وارد کارآزمایی بالینی شوند.
رئیس کمیته علمی مقابله با کرونا ادامه داد: پیش بینی می شــود تا پایان سال 4 شرکت فعال 

در حوزه ترایال انسانی داشته باشیم.
وی در خصوص شرکت دانش بنیانی که در زمینه تولید واکسن کرونا مبتنی بر mRNA فعالیت 

می کند گفت: این شرکت احتمالًا تا پایان سال مجوز کارآزمایی بالینی را دریافت کند.

وعده کار در منزل، شیوه جدید مجرمان 
سایبری 

رئیس مرکز تشــخیص و پیشــگیری از جرایم سایبری پلیس فتا از شــیوه جدید کلاهبرداری 
مجرمان سایبری از هموطنان پرده برداشت.

ســرهنگ علی محمد رجبی رئیس مرکز تشخیص و پیشــگیری از جرایم سایبری پلیس فتا، 
اظهار کرد: مجرمان سایبری با تبلیغ جذب همکار در سایت های آگهی اینترنتی به صورت دور 
کاری یا کار در منزل سعی می کنند تا با استفاده از اطلاعات حساب و کارت بانکی جرایم خود 

را به قربانی فریب خورده منتسب کنند.
وی افزود: حســابداری، مدیرفروش، بازاریابی اینترنتی مشاغل پیشنهادی مجرمان است، پس 
قبل از شــروع همکاری با افرادی که پیشــنهاد کاری به شما می دهند بیشتر از گذشته تحقیق 
کنید.رجبی تصریح کرد: اگر فردی به شما پیشنهاد کار در منزل را داد، ابتدا سابقه فرد را بررسی 
کنید اینکه آیا او یا شرکتش دارای سابقه کاری مناسب بوده یا خیر. بهتر این است که از افراد 
درخواســت کننده کار رزومه کاری بخواهید تا برایتان مشخص شود که در گذشته این افراد در 
حوزه بازار کار فعالیت داشتند یا صرف کلاهبرداری به عنوان کار در منزل به سراغ شما آمده اند.
به گفته رئیس مرکز تشــخیص و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتا ناجا اگر فردی عنوان 
کــرد که به تازگی وارد این کار شــده حتما موارد احتیاطی را رعایــت کنید، از دادن اطلاعات 

بانکی به او پرهیز کنید.

یادداشت 

آلودگی هوا؛ چهارمین قاتل خاموش بشر
محقق: سالانه حدود هفت میلیون نفر از مردم دنیا به علت آلودگی هوا می میرند

انحراف در ازدواج برای دریافت وام ۱۰۰ میلیونی
تندگویان: وعده نمایندگان در سال ۱4۰۰ برای وام ازدواج به 7۰۰ میلیون تومان می رسد!

هماهنگ کننده ارشــد ســازمان ملل متحد برای توســعه 
 )APDIM( مدیریت اطلاعات بلایا در آســیا و اقیانوســیه
گفت: آلودگی هوا پس از فشــار خون بالا، مصرف سیگار و 
رژیم غذایی نامناسب چهارمین علت مرگ و میر در مقیاس 

جهانی به شمار می رود.
ایرنا نوشــت: مصطفی محقق در مورد مرگ سالانه حدود 
هفت میلیون نفــر از مردم دنیا به علت ا–لودگی هوا اظهار 
داشت: ا–لودگی هوا یک ریسک عمده محیط زیستی برای 
سلامت بشمار می رود و کشورها با کاهش سطح ا–ن می 
توانند سکته های مغزی، بیماری های قلبی و سرطان مزمن 
و حاد ریه و بیماری های تنفســی مانند ا–ســم را کاهش 

دهند.
وی با بیان اینکه بر اســاس آخریــن تحقیقات بین المللی 
ا–لودگی هوا در ســال 201۹ موجب مــرگ 6.6۷ میلیون 
نفر از مردم دنیا شــده است، ادامه داد: آلودگی هوا از عوامل 
خاموش مرگ و میر و آسیب جدی به سلامت انسان ها در 

سراسر جهان است.
هماهنگ کننده ارشــد ســازمان ملل متحد برای توســعه 

 )APDIM( مدیریت اطلاعات بلایا در آســیا و اقیانوســیه
با اشــاره به اینکــه هند، نپال، نیجر، قطــر، نیجریه، مصر، 
موریتانی، کامرون، بنگلادش و پاکستان 10 کشور اول دنیا 
هستند که با بیشــترین مقدار آلودگی هوا مواجه اند اضافه 
کرد: ریشــه ها و عوامل زیربنایــی آلودگی هوا دارای تنوع 
زیادی اســت اما در مقیاس جهانــی عوامل اقتصادی مانند 
اســتفاده از سوخت های فسیلی و نیز ســوزاندن باقیمانده 

محصولات کشاورزی نقش بزرگی ایفا می کنند.
محقــق تصریح کرد: از نظر صنعتی هــم عوامل اقتصادی 
نقش مهمی در آلودگی هوا ایفا می کنند که ســوخت های 
فســیلی همچنان منبع ارزان تر نسبت به دیگر منابع انرژی 
محسوب شده و وابستگی کشورهای صنعتی در حال رشد و 

توسعه به آن مانند چنین و هند اساسی است.
وی گفــت: هرچند بحــران ویروس کرونــا موجب ایجاد 
تغییرات مثبتی در پاکســازی محیط زیست در کوتاه مدت 
شده اما پیامدها و آثار منفی آلودگی هوا ممکن است در بلند 
مدت ظهور یافته و باعث بروز بیماری های گوناگون شــود 
که مشاهدات و تجاری ماههای اخیر نشان می دهد آلودگی 

هوا با تشــدید مشکلات تنفسی و قلبی باعث آسیب پذیری 
بیشتر افراد در معرض ویروس کرونا شده است.  

محقق افزود: شــواهد موجود از بســیاری از کشورها نشان 
می دهد که تغییرات مثبت ایجاد شــده در آب و هوا در اثر 
محدودیت های اعمال شــده برای جلوگیری از شیوع کرونا 
موقت و کوتاه مدت اند. با برداشتن محدودیت های کرونایی 
انتشار مواد خطرناک در هوا مجددا افزایش یافته و بسرعت 
آثار تغییرات مثبت حاصله در هوا و محیط زیســت را از بین 
برده اســت. از آنجا که اصلی ترین مشکلات سلامت ناشی 
از آلودگی هوا به دلیل در معرض قرار گرفتن بلند مدت افراد 
ایجاد می شود، بحران ویروس کرونا تنها وقفه ای موقت در 
آلودگی هوا ایجاد کرده است. از طرف دیگر آثار مثبت ولی 
موقت شیوع ویروس کرونا در کاهش آلودگی هوا نشان داده 
که آلودگی هوا تا چه اندازه محیط طییعی و زییای زندگی ما 

را دگرگون ساخته است.  
این مقام مســئول در ســازمان ملل متحد اظهار داشت: با 
توجه به تاثیرات متقابل و جمعی مخاطرات و بروز ریســک 
های مضاعف، امروزه مفهوم و اصطلاح جدید ریسک های 

آبشاری یا چندگانه )Cascading risks( مورد توجه جامعه 
جهانی قرار گرفته اســت. به طور مثال بارش باران پس از 
آتش ســوزی در مناطق طبیعی موجب سیل و زمین لغزش 
می شــود. به همین ترتیب، آلودگی هوا، گرد و غبار، آتش 
سوزی و ویروس کرونا ابعاد خطر و آثار منفی این مخاطرات 

را به یکباره چند برابر می کند.  
وی افزود: بر این اساس راه حل موثر برای مقابله با خطرات 
Multi-( حــوادث  و بلایــا رویکردهای چند مخاطــره ای
hazard Approach( اســت. یعنی همزمان سازمان های 
مســوول حفظ ســلامت جامعه، محیط زیســت، خدمات 
شهری، تامین انرژی و امثال آن با یکدیگر روش های چند 
مخاطره ای پیشــگیری و مقابله بــا حوادث را تدوین کنند. 
البته همانگونه که پیشتر اشاره شد از نقش عوامل اقتصادی 
و اجتماعی نباید غافل بود که نهایتا به مدل سیاســتگذاری 
کلان کشور برای توسعه و رشد و پیشرفت مبتنی بر اولویت 
ایمنی و تاب آوری شهروندان و کاهش خطر حوادث و بلایا 
در مقایسه با درآمد زایی کوتاه مدت فعالیت های اقتصادی 

باز می گردد.

معاون ســاماندهی امور جوانــان وزارت ورزش و جوانان با 
اظهار نگرانی از تبعات منفی مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس 
مبنــی بر پرداخت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به دختران 
کمتر از 23 سال و پسران کمتر از 25 سال، گفت: مطابق با 
آمارسنجی سال جاری این معاونت، سن مطلوب ازدواج با در 
نظر گرفتن فراهم بودن تمامی شــرایط اقتصادی، مسکن و 
اشتغال از نظر پسران 26 سالگی به بعد و از نظر دختران 24 
سالگی به بعد است، بنابراین چنین تفکیکی در پرداخت وام 

ازدواج به کاهش سن ازدواج کمک نخواهد کرد.
ایســنا نوشت: محمد مهدی تندگویان، با بیان اینکه رویکرد 
کاهش سن ازدواج رویکرد خوبی است اما این مهم از طریق 
تفکیک ســنی در پرداخت وام ازدواج امکان پذیر نیســت، 
اظهار کرد: بحث ما این نیست که چرا وام ازدواج را افزایش 
می دهند چراکه این معاونت از اعطای تســهیلات بیشتر به 

جوانان اســتقبال می کند اما آنچه حائز اهمیت اســت عدم 
انجام کار کارشناســی، مطالعه، آمارســنجی و مبنا و دلایل 
منطقی بــرای پرداخــت وام ازدواج 100 میلیون تومانی به 
پسران کمتر از 25 ســال و دختران کمتر از 23 سال است. 
این اعداد و رقم ها بر چه مبنا، اســاس و مطالعه ای  تصمیم 
گیری می شوند؟.وی ادامه داد: آیا نمایندگان نسبت به تبعات 
این تصمیم گیــری کار مطالعاتی و آماری انجام داده اند که 
اکنون به سمت اجرا می روند؟ در سال های گذشته با افزایش 
مبلغ وام موارد انحرافی شــکل گرفت که بارها آن ها را تذکر 
دادیم و خواســتار تدوین دســتورالعمل ویژه برای نظارت بر 
پرداخت و دریافت آن بودیم اما متاسفانه به آن توجه نشد و 

اکنون نیز ما نگران همان مسائل انحرافی گذشته هستیم.
تندگویان افــزود: اکنون نگران ایجاد مشــکلات انحرافی 
نســبت به سن ازدواج هســتیم به طوری که برای دریافت 

وام ازدواج 100 میلیون تومانی شــاهد ازدواج و طلاق های 
صوری باشیم. متاسفانه علیرغم اهمیت تدوین دستورالعمل 
بــرای نظارت دریافت کنندگان وام ازدواج همچنان شــاهد 
بی توجهــی به آن هســتیم درحالی که رســیدگی به چنین 
مسائلی به مراتب مهم تر از افزایش اعداد و ارقام وام ازدواج 

است.
معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح 
کرد: آیا نمایندگان مجلس نســبت بــه تبعات حاصل از این 
تفکیــک در پرداخت وام ازدواج کار کارشناســی، مطالعه و 
پایشــی انجام داده اند؟ از کدام دســتگاه مرتبط درباره این 
موضوع نظر کارشناسی اخذ شــده است؟ تورم و مشکلات 
اقتصادی مربوط به اشــتغال و مســکن ســن نمی شناسند، 
پس چگونه ما برای پرداخت وام ازدواج تفکیک ســنی قائل 
شــده ایم؟ درباره تبعات اجتماعی ایــن تصمیم چه نهادی 

پاســخگو خواهد بود؟.وی همچنیــن این را هم گفت که بر 
چه مبنایی پسری که سال آینده وارد 26 سال و دختری که 
وارد 24 سال می شــود نمی تواند از وام ازدواج 100 میلیونی 
بهره مند شــود؟ منطق این تصمیم چیست و چه پاسخی در 
قبال این جوانان داریم که همانند ســایر جوانان تحت تاثیر 
همین فشار تورم و مشکلات اقتصادی جامعه هستند؟.معاون 
ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: 
نمایندگانی که برای ســال 1400 پرداخت وام ازدواج 100 
میلیون تومانی را وعده داده اند، برای ســال های 1403 و یا 
1404 رقم وام ازدواج را تــا چه اندازه افزایش می دهند؟ آیا 
با چنین شــیب افزایشی که شروع شده است، چهار سال بعد 
این رقم به 500 یا ۷00 میلیون تومان می رســد؟ آیا شبکه 
بانکی ما نسبت به این اعداد و ارقام تاب آوری دارد؟ دریافت 

و بازپرداخت آن برای جوانان چگونه خواهد بود؟

رئیسدانشگاهعلومپزشکیمشهد:

نمیتوانیممسافرانیکهبهمشهدمیآیندراکنترلکنیم
علوم  دانشــگاه  رئیس 

ی
نان
هت
طم

فا
گار

برن
خ

گفت:  مشهد  پزشکی 
کنترل مسافرانی که 
از شهرهای قرمز به 
می کنند  سفر  مشهد 

امکان پذیر نیست.
روزنامه  گــزارش  بــه 
امــروز«  »صبــح 
محمدحســین بحرینی، 
در جلســه هفتگی ستاد 
روز  که  کرونا  اســتانی 
گذشــته در استانداری برگزار شد در پاسخ 
به پرســش خبرنــگار »صبح امــروز« در 
مورد اینکه از آنجایی که مشــهد در راس 
رفت وآمدهای استانی و کشوری قرار دارد 
و با توجه به تجربه ای که در گذشــته به 
دلیل مجاز شــدن ترددها به شهر مشهد 
و تغییر وضعیت ســفید این شهر به قرمز  
چه راهکارهایــی برای جلوگیری از تکرار 
دوباره این اتفاق گرفته شده است، گفت: 

یکــی از عوامل موثر در شــیوع بیماری 
مســافرت است. مثلا در زمان کریسمس، 
انگلیس برای جلوگیری از شــلوغی تمام 
پروازها را کنسل کرد. درحال حاضر کنترل 
مســافرانی که از شهرهای قرمز به مشهد 
ســفر می کنند امکان پذیر نیست؛ بنابراین 
مردم مشــهد باید برای حفظ شهرشــان 
به مســافرت نروند و برای زایرینی که در 
مشهد هستند الگو و آمربه معروف باشند. 
به طوریکــه وقتی مشــهدی ها در حرم 
زایــری را بدون ماســک می بینند خیلی 

محترمانــه به او تذکر دهند تا از ماســک 
اســتفاده کند و به فکر سلامت شهروندان 

مشهد باشد.
وی با اشــاره به چگونگی برگزاری مراسم 
عزاداری مربوط به شــهادت حضرت زهرا 
اظهــار کرد: برگزاری مراســم شــهادت 
حضــرت زهــرا)س( با رعایت مناســب 
پروتکل های بهداشتی برگزار شد و مردم و 
هیئت های مذهبی در این زمینه همکاری 

لازم را داشته اند.
بحرینی افزود: نگرانی ما از حرکت وضعیت 
کرونا به سمت پیک چهارم است؛ چراکه در 
سطح ملی شیب کرونا به سمت بالا است. 
اگرچه کــه درحال حاضر میزان فوتی ها و 
بستری ها در خط ثابت قرار دارند، ولی در 
خراســان این شــیب بالا ثابت نشده و ما 
هفته گذشــته با افزایش بستری ها رو به رو 
بودیم. هرچند قضاوت زیاد و کم شدن این 
بیماری هنوز زود است. در این راستا تاکید 
بر تقویت کمیته های نظارت بیشتر شده تا 

از پروتکل  شکنی ها جلوگیری شود. 
رییس دانشــگاه علوم پزشــکی در مورد 
وضعیت کار کارمندان و بازگشــایی برخی 
اماکن خاطرنشان کرد: حضور کارکنان در 
ادارات باید به صورت 100 درصدی باشد 
و دورکاری برای کسانی است که بیماری 
خاص دارند و حضور در محل کار برایشان 
ریســک بالایــی دارد. گفتنی اســت که 
آموزشــگاه های فنی وحرفه ای، موسیقی و 
.... باید با حداکثر یک سوم جمعیت و فضا 
برای هــر نفر چهار متر مربع در صورتیکه 

داشته  مناسب  تهویه  آموزشــگاه ها  محل 
باشــند، کلاس های خــود را برگزار کنند. 
برای آغاز به کار تالارها و مجتمع های آبی 
نیز در دســتورالعمل ها سقفی تعیین شده 
است. نظر اســتاندار و اعضای ستاد کرونا 
این اســت که باید بسته به وسعت و حجم 

این مجتمع ها تعداد نفرات تعیین شود.
بحرینی در مورد آمار کرونا در مشهد گفت: 
در 24 ســاعت گذشته تعداد بستری جدید 
در خراسان رضوی ۹6 نفر، کل بستری ها 
453 نفر، تعداد بستری در بخش های »آی 
ســی یو«  1۷3 نفر و تعــداد فوتی مثبت 
پنج نفر بوده اســت. میزان کل بستری ها 
در پیــک 1132 نفر بودنــد، این درحالی 
است که تعداد بستری ها امروز به 4۹6 نفر 
رسیده اســت؛ درواقع این روند در دی ماه 

سیر نزولی داشته است.
کاهش 90 درصدی تعداد فوتی های 

استان نسبت به پیک سوم 
بــه گفته وی تعــداد بیمــاران حاضر در 
بخش های ویژه در زمــان پیک 428 نفر 
بوده کــه در حال حاضر ایــن تعداد روند 
کاهشی داشته است. گفتنی است که تعداد 
فوتی ها در استان نسبت به پیک سوم ۹0 

درصد کاهش داشته است.
رییس دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد در 
مورد وضعیت دانشــگاه علوم پزشکی در 
مشــهد و 15 شهر مشهد را این گونه بیان 
کرد: تعداد کل بســتری ها 2۹5 نفر، تعداد 
بستری مراقبت های ویژه 118 نفر است. 

میانگین بســتری جدید در دانشگاه که در 

پیک 265 نفر بوده و در سه هفته گذشته 
۹688۷8 نفر شده و در هفته جاری به 83 

نفر رسیده است. 
درصد مثبت شدن تست کرونای بیماران 

سرپایی افت داشته است
وی با بیــان اینکه »درصد مثبت شــدن 
تست کرونای بیماران سرپایی افت داشته 
است« توضیح داد: در دوران پیک بیماری 
از هر 100 نفر تست »پی سی آر« تست 62 
نفر مثبت بود که درحال حاضر این رقم به 
8 درصد رسیده است که نشان دهنده افت 
اپیدمی و افزایش تعداد تســت های انجام 

شده است. 
کاهش سهمیه آرد نانوایی هایی که 
پروتکل بهداشتی را رعایت نکنند

در این جلسه مهدی قلیان، معاون دانشگاه 
علوم پزشــکی مشــهد در مــورد رعایت 
پروتکل ها در نانوایی ها تشریح کرد:  مردم 
از بعضــی متولیان این زمینه به دلیل عدم 
رعایت پروتکل ها ناراضی هســتند. اگرچه 
که از مجموع 4000 هزار نانوایی در سطح 
مشــهد ۷8 درصد آن ها از ماسک استفاده 
می کننــد و ۷۹ درصد بهداشــت فردی را 
رعایت می کنند. در این راستا تعداد اخطار 
متخلف  نانوایی هــای  برای  شــده  صادر 
5156 مورد بوده و 1۹30 نانوایی هایی که 
مسایل بهداشــتی را رعایت نمی کردند به 
دادگاه معرفی شدند. همچنین تعداد 488 

نانوایی به مدت دو هفته پلمپ شده اند.
گفتنــی اســت در صورتیکــه نانوایی ها 
پروتکل ها را رعایت نکند سهمیه آرد آن ها 

کاهش می یابد.
در ادامه ابراهیم قربان زاده، معاون جانشین 
فرماندهی انتظامی خراســان رضوی ادامه 
داد: در بحث محدودیت های بین شهری و 
برون شــهری اقدامات لازم صورت گرفته 
اســت. در حال حاضر نیز محدودیت های 
برون شهری در بعضی از شهرستان ها مثل 
مشهد، نیشــابور، گناباد و ... اجرا می شود. 
همچنیــن  اقدامــات کنترلــی در بخش 
بر اساس تبصره نظارت  واحدهای صنفی 
بر اماکن عمومی صورت می گیرد. به طور 
کلی از جمله اقدامات نیروی انتظامی برای  
رعایت پروتکل ها از ســوی مردم شــامل 
تذکر لســانی در مرحلــه اول، مرحله دوم 
تذکــر کتبی و صورت جلســه و در نهایت 
اعِمال قانون و پلمــب واحدهای متخلف 

انجام می شود.
وی در ادامــه توضیــح داد: حدود 3124 
مورد بازدید و بازرسی از واحدهای صنفی 
صورت گرفته و ۷1352 مورد تذکر لسانی 
و 12835 مورد صورت جلسه کتبی انجام 
شده است. در واقع 30۹۹ واحد صنفی که 
مقررات و پروتکل های بهداشتی را رعایت 

نکردند پلمپ شدند. 
از  خودروهــا  ورود  وی  گفتــه  بــه 
شهرســتان های قرمز به استان محدودیت 
دارد و با جدیت اعِمال قانون می شــود. در 
بحث خودروها حدود 34۹88۷ مورد اعِمال 
ایجاد محدودیت های  راســتای  در  قانون 
بین شــهری و درون شهری صورت گرفته 

است.
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شكارچي در سایه روشن زندگي
»یله شدن بر پشت در جنگل و 
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بالا را نگاه کردن کاری بس 
به  گویی  اســت،  دلنشــین 
دریایی بی کران نگاه می کنی 
که در همــه ســو در زیر تو 
گسترده است. گویی در خت ها از 
زمین ســر بر نکرده انــد بلکه، 
عظیمی  گیاهــان  ریشــه های 
هســتند که به شکلی سرازیر در 
آن موجه های شیشه ای و روشن 
این حال برگ  فرو می افتند، در 

درخت ها همچون زمرد می درخشــد یا به ســبز زرینی که کم و بیش چون کهربا سیاه است 
بدل می شود... «

این مجموعه داســتان که به حق مشهور است از عصر پراهمیتی در تحولات روسیه در قرن 
گذشــته حکایت می کند: نخســت از جهت احساس طبیعت، که هرگز تا آن زمان کسی این 
همه شور و حرارت را با این همه دقت واقع بینانه به هم نیامیخته بود. اما بیشتر از آن جهت 
که دنیای تازه بر مردم مکشــوف می ساخته: در حقیقت شخصیتی در ادبیات وارد می کند که 
از آن پس مرتبه مهمی در آن دارد،  یعنی شخصیت دهقان در محدوده مستقل او،  با عواطف 

و سنتهایش،  و فی الجمله با تمامی روحش.
تورگنیف در بیســت حکایتی که پیوند ظاهری دیگری جز شــخصیت راوی داستان ندارند 
تنوع بی پایان جهان روســتایی را توصیف می کند. همه این حکایت ها به صورت گزیده هایی 
از یادداشت های یک شکارچی ارائه شده است که در صحرا گردش می کند و گاه راه خود را 
گم می کند. آن گاه در موضع شــاهد عینی،  بی آنکه دیده شود و غالباً خاموش،  در خصایص 
اخلاقی مردمان دقیق می شود،  به دهقانان و مالکان زمین فرصت گفتگو می دهد و به دقت 

و با بی غرضی آشکار سرگذشت ها و پرگویی ها و دعواها و مصیبت ها را ثبت می کند.
نویســنده این اثر ایوان سرگیویچ تورگینف داستان نویس مشهور روس متولد سال 1818 و 
درگذشته به سال 1883 است. او تحصیل کرده دانشگاه های مسکو، سن پترزبورگ و برلین 
بود و در رمان هایش، بیشــتر درباره مسائل اجتماعی نوشته است. »شکارچی در سایه روشن 
زندگی« در سال 1852 منتشر شد و در مذمت سرمایه داری بود که در لغو برده داری هم سهم 
داشت. پس از صدور منشور آزادی، تورگینف، از نخستین زمین دارانی بود که با بردگان خود 
به توافق رسید. سال های 1850 تا 1861 پربارترین دوره زندگی تورگینف بودند که نیمه دوم 
این دوره را در اروپای غربی گذراند. او در ســال 1863 خانه مجللی در بادن، بادن خرید و تا 

سال 18۷0 در آنجا زندگی کرد. 
مجموعه داستان »شــکارچی در سایه روشن زندگی« نوشته ایوان تورگینف با ترجمه بهزاد 
برکت و هرمز ریاحی توســط نشــر نو با 300 صفحه، شمارگان هزار و 100 نسخه و قیمت 

300 هزار ریال منتشر شده است.

ابوالفضل پورعرب تازه ترین راوی تاریخ 
شفاهی سینما 

در ادامه سلسله گفتگوهای تاریخ شفاهی موزه 
سینما اینبار »ابوافضل پورعرب« بازیگر سینما، 

تئاتر و تلویزیون میهمان این بخش شد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایرنا، تاریخ شفاهی ابوالفضل پورعرب که شامل 
دوران کودکی، نوجوانی، نحوه آشنایی و ورود به 
سینما و خاطرات نقش آفرینی ها در سریال ها و 
فیلم های سینمایی است، در گفتگو با هوشنگ 
پورعرب  ابوالفضل  گلمکانی ضبط شــد.ماکت 

بازیگر ســینمای ایــران از دهه ۷0 در بخش نام آوران موزه ســینمای ایران در معرض دید 
برای عموم علاقمندان قرار گرفته است.پورعرب فارغ التحصیل بازیگری و کارگردانی تئاتر از 
دانشسرای هنر است. نخستین کار حرفه ای این هنرمند در سینما دستیار کارگردانی فیلم دزد 
و نویســنده در ســال 1364 است و در سال 136۹ با بازی در فیلم عروس به شکل حرفه ای 

وارد سینما شد و به عنوان چهره اول فیلم های دهه ۷0 نقش های زیادی بازی کرد.
وی برای فیلم مردی شبیه باران در پانزدهمین دوره جشنواره فیلم فجر برنده سیمرغ بلورین 
بهتریــن بازیگر نقــش اول مرد و همچنین برای فیلم عروس در جشــنواره بین المللی فیلم 
پیونگ یانگ برنده بهترین بازیگر نقش اول مرد شــده اســت.عروس، قربانی، نرگس، آواز 
تهران، مهاجران، دو روی ســکه، نیش، چهره، بهشت پنهان، در کمال خونسردی، بی قرار، 
مردی شبیه باران، غریبانه، حماسه قهرمان، جوانی، مردی از جنس بلور، دست های آلوده، تو 
را دوست دارم، عشق کافی نیست، مجنون لیلی، سایه های موازی، به وقت خماری، روزهای 
بی قراری، شــرم، مسافر، تنهاترین سردار، زیرزمین، انتهای جاده، شهرزاد و ... از جمله فیلم 
ها و ســریال هایی است که پورعرب در آن نقش آفرینی داشــته است.گفت وگوهای تاریخ 
شفاهی موزه سینمای ایران با هدف شناخت بیشتر علاقمندان ازسینما به ویژه جوانان و نسل 
های آینده با تاریخ و رویدادهای سینمای ایران  و آشنایی و بهره مندی از سیر زندگی هنری 
پیشکسوتان  و هنرمندان شاخص  تهیه می شود  و تاکنون تعداد زیادی از هنرمندان جلوی 
دوربین موزه ســینمای ایران قرار گرفته اند و تاریخ شــفاهی ابوالفضل پورعرب به صورت 
تصویری به زودی منتشــر خواهد شد.این بازیگر سینما امسال با فیلم غیبت موجه در سی و 
نهمین جشــنواره فیلم فجر حضور دارد. این بازیگر سینما امسال با فیلم غیبت موجه در سی 

و نهمین جشنواره فیلم فجر حضور دارد.

انیمیشن ایرانی برنده جایزه ایتالیایی
انیمیشــن کوتاه »خورده شده« موفق به کسب 
از   Special Mention of the Jury  جایــزه
مراسم جوایز جشــنواره  فیلم »دیچِی مینوتی« 
ایتالیا شــد.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و 
به نقل از روابط عمومی مرکز گسترش سینمای 
مستند و تجربی، انیمیشــن کوتاه خورده شده 
ساخته  محسن رضاپور موفق به کسب جایزه ی 
Special Mention of the Jury از مراســم 
جوایز جشــنواره ی فیلم »دیچِی مینوتی« ایتالیا 

شــد. خورده شده تنها انیمیشــنی بود که در رقابت با فیلم های این جشنواره موفق به کسب 
جایزه شــد.این جشنواره که در ابتدا قرار بود اسفندماه 13۹8 برگزار شود، با گسترش ویروس 
کرونا در ایتالیا به تاخیر افتاد و ســرانجام با ماه ها تاخیر بصورت مجازی برگزار شــد.خورده 
شــده از تولیدات مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی اســت و در جیبی استودیو ساخته 
شده است.این انیمیشن کوتاه، پیش از این به عنوان یکی از بهترین فیلم های دو جشنواره ی 
اسُــکار کوآلیفایِ »فیلم های کودکان نیویورک« آمریکا و »اشتوتگارت« آلمان برگزیده شده 
و موفق به کســب نشان Distinction از پانزدهمین دوره ی »آتنِز انیمافست« یونان و نشان 
افتخار بیســت و ششمین دوره ی جشــنواره  فیلم Golden Beggar اسلواکی شد. این فیلم 
در اســفند 13۹۷ نیز برنده ی جایزه ی ویژه ی هیات داوران یازدهمین جشنواره ی بین المللی 
پویانمایی تهران شــده بود.انیمیشن خورده شده تاکنون در بخش مسابقه ی ده ها جشنواره ی 
جهانی نظیر ســیکاف، انیبار، استاپ موشــن مونترال و... به رقابت پرداخته است.داستان این 
انیمیشــن کوتاه در دنیایی رُخ می دهد که همه در حالِ خوردن یکدیگر هســتند؛ اما در این 
بین، یکی از موجودات راهی برای بقا پیدا کرده و پس از خورده شدن، درون شکم گرگی به 

زندگی اش ادامه می دهد...

کافه کتاب

خبر

دستور ایتالیا به تیک تاک برای 
مسدود کردن دسترسی کاربران خردسال

خسارت ۱4 هزار میلیاردی کرونا
 به گردشگری

انتشار فراخوان مقالات بخش پژوهشی جشنواره موسیقی کلاسیک ایرانی

دیده بان حمایت از دیتای ایتالیا به ســرویس ویدیویی تیک 
تاک دســتور داد دسترسی کاربرانی که سنشان را نمی توانند 

تایید کنند، مسدود کند.
به گزارش روزنامه »صببح امروز« و به نقل از ایســنا، دستور 
ایــن ممنوعیت چنــد روز پس از مرگ دختر خردســالی در 
پالرمو که ظاهرا در چالش آنلاین به راه افتاده در تیک تاک 
شرکت کرده بود، صادر شد.سازمان حمایت از دیتای ایتالیا در 
بیانیه ای اعلام کرد این سازمان در پی مرگ وحشتناک یک 
دختر 10 ساله در پالرمو تصمیم گرفت دخالت کند. اپلیکیشن 
تیــک تاک اجازه پردازش اطلاعــات کاربرانی که مطابق با 

الزام سنی اجبار شده از سوی این سازمان نیستند را ندارد.
این ممنوعیت موقت تا 15 فوریه که این سازمان به ارزیابی 
مقررات حریم خصوصی دیتا می پردازد، ادامه خواهد داشت. 
دیــده بان ایتالیایی با توجه به این که تیک تاک اعلام کرده 
مرکز اصلی فعالیتش در ایرلند دایــر خواهد بود، به مقامات 

حمایت از دیتای ایرلند اطلاع داده است.
رونزولی، رییس کمیسیون کودک و نوجوان ایتالیا در توییتر 
ممنوعیت وضع شــده در تیک تاک را به موقع و مناســب 
توصیــف کرد و گفت: ایمنی خردســان بایــد به هر قیمتی 
حفظ شــود و نمی توانیم اجازه دهیــم اتفاقی مانند آنچه که 

در پالرمو اتفاق افتاد تکرار شــود و یک شــبکه اجتماعی در 
یک خودکشی سهیم باشــد.تیک تاک پیش از این در ایتالیا 
به عدم توجه کافی به حمایت از خردســالان و نقض حریم 
خصوصی دیتا متهم شده بود. این شبکه اجتماعی متهم شده 
سیاســت های ضعیفی دارد که به کاربران پایینتر از 13 سال 
اجازه مــی دهد مقررات مربوط به محدودیت ســنی را دور 

بزنند.
بر اســاس گزارش یورونیوز، دفتر دادستان عمومی در پالرمو 
پس از مرگ دختر 10 ســاله بر اثر خفگی که باعث واکنش 
گســترده در ایتالیا شده، اعلام کرد تحقیقاتی را در خصوص 

تیک تاک برای تحریک به خودکشی گشوده است.

وزیر میراث  فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری گفت: بر 
اساس بررسی های انجام شده از ابتدای شیوع ویروس کرونا 
تا مهرماه امســال بیش از 14 هــزار میلیارد تومان به بخش 

گردشگری کشور خسارت وارد شده است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، علی اصغر 
مونســان افرود: یکی از بخش هایی که از شیوع کرونا آسیب 
بسیاری را متحل شده، حوزه گردشگری است و دولت برای 
جبران خسارات ناشی از این ویروس تا کنون 2 بسته حمایتی 
برای بخش های آســیب دیــده در نظر گرفت که در مرحله 
اول بسته حمایتی حوزه گردشگری امهال مالیاتی حق بیمه 
کارفرمایی بود که به شــرط حفظ اشتغال و با لحاظ کد بیمه 

به واحدها اختصاص پیدا می کرد.
وی اظهارداشــت : دولت در مجموع 50 هزار میلیارد تومان 
بسته حمایتی برای بخش های مختلف آسیب دیده از کرونا 
تخصیص داده که 20 هزار میلیارد آن به وزارت بهداشــت و 

مابقی بین بخش های دیگر توزیع شد. 
مونســان تصریح کرد: در بســته دوم تسهیلات با نرخ چهار 
درصد برای حمایت از مشــاغل آســیب دیده در نظر گرفته 
شد که در این مرحله داشتن کد بیمه ای از سوی کارفرمایان 
مانند مرحله اول لحاظ نشــده تا واحدهای گردشگری برای 

دریافت کمک های جبرانی مشکلات کمتری داشته باشند.
وی با بیان اینکه در بودجه سال آینده نیز هفت هزار میلیارد 
تومان برای حمایت از مشاغل آسیب دیده از کرونا در بخش 
گردشــگری در نظر گرفته شــده، افزود: کرونا به شدت به 
بخش گردشــگری زیان وارد کرده اســت و این حمایت ها 

دردی را  دوا نمی کند و فقط یک مسکن است. 
مونســان ادامه داد: آنچه مهم اســت باید بخش گردشگری 
رونق بگیرد تا شــاهد تداوم کسب و کار در این بخش باشیم  
و امیدواریم با تهیه واکسن بار دیگر بستر برای رونق صنعت 

گردشگری در کشور فراهم شود.

فراخوان مقالات بخش پژوهشــی ســومین جشــنواره 
موسیقی کلاسیک ایرانی، از سوی دبیرخانه این جشنواره 

با محورهای متنوع منتشر شد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقــل از روابط 
عمومــی معاونت امــور هنری، فراخــوان مقالات بخش 
پژوهشی سومین جشنواره موســیقی کلاسیک ایرانی، با 
موضوع »مسئله ی آموزش در موسیقی کلاسیک ایرانی« و 
محورهای مرتبطی چون آموزشِ شفاهی، آموزشِ مکتوب، 
آموزش در دانشگاه، کارگاه آموزشی، مسئله  آموزش ردیف، 

آمــوزش و بداهه نــوازی و بداهه خوانی و آسیب شناســی 
آموزش از ســوی دبیرخانه این جشــنواره، منتشر شد.در 
قســمتی از متن این فراخوان آمده اســت: »سومین دوره 
جشــنواره موسیقی کلاســیک ایرانی در تاریخ 12 تا 15 
اسفند ماه 13۹۹ برگزار خواهد شد. در این دور از جشنواره  
از دانشــجویان، علاقمندان و پژوهشگران حوزه  موسیقی 
کلاسیک ایرانی )موسیقی دســتگاهی( دعوت می شود تا 
مقالات خود را با موضوع »مســئله ی آموزش در موسیقی 
کلاســیک ایرانی« و محورهای مرتبطــی چون آموزشِ 

شــفاهی، آموزشِ مکتوب، آموزش در دانشــگاه، کارگاه 
آموزشی، مســئله  آموزش ردیف، آموزش و بداهه نوازی و 
بداهه خوانی و آسیب شناســی آموزش تا تاریخ 25 بهمن 
ICMFRS– 13۹۹، به آدرس ایمیل دبیرخانه  جشــنواره
gmail.com ارسال فرمایند. پس از بررسی مقالات توسط 
هیأت داوران و دبیرخانه ی پژوهشی جشنواره، آثار منتخب 
در روزهای جشنواره معرفی و ارائه خواهند شد. دکتر مریم 
قرســو )هیات علمی گروه موسیقی، دانشگاه تهران( دبیر 
بخشِ پژوهشی و اعضای هیأت علمی و داوران این بخش 

دکتر نرگس ذاکر جعفری )هیأت علمی دانشــگاه گیلان(، 
دکتر حســین میثمی و دکتر حمید عسکری رابری)هیأت 

علمی دانشکده موسیقی، دانشگاه هنر( هستند. 
ساختار مقالات می بایست از الگوی نوشتار مقالات علمی، 
پژوهشــی و ویژگی هــای زیر تبعیت کنــد: تعداد کلمات 
بین 4 تا 8 هزار کلمه باشــد. مقــالات باید دارای چکیده 
)350 کلمــه(، کلید واژه )5 تــا ۷(، مقدمه، نتیجه گیری و 
کتابشناســی )با پیــروی از الگوی نگارش کتابشناســی 

شیکاگو( باشند.«

گزارش»صبحامروز«ازفیلمهاییکهازحضوردرجشنوارهسالجاریمنصرفشدند؛
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فیلم، اســامی 62 فیلم 
)حدود  سینمایی  بلند 
5۷درصــد آثار( مجاز 
به شــرکت در بخش 
و  سی  ســیمرغ  سودای 
نهمیــن جشــنواره فیلم 

فجر اعلام شد.
به گزارش روزنامه »صبح 
داوران  کار هیات  امروز« 
ســی ونهمین جشــنواره 
فیلم فجر بــه روزهای پایانی خود رســیده 
و آن دســته از فیلم هایی که پروانه نمایش 
برای آن ها صادر شده بود، مورد داوری قرار 

گرفته اند.
در ایــن بین دو فیلم »قاتل و وحشــی« به 
کارگردانی حمید نعمت الله و »شیشــلیک« 
بــه کارگردانــی محمدحســین مهدویان با 
اصلاحاتی روبه رو شــده اند کــه در صورت 
انجام موارد مورد نظر شورای پروانه نمایش 
بــه زودی در اختیــار هیــات داوران قــرار 
می گیرند. برخی پیگیری ها حاکی از آن است 
که اصلاحات واردشده به فیلم »شیشلیک« 
در بخشــی از دیالوگ هاســت امــا در فیلم 

نعمت الله موضوع متفاوت است.
امــا در حالــی که کمتــر از دو هفته به این 
دوره از جشــنواره باقی مانده است همچنان 
برخی فیلم هــا از حضور در بزرگترین رویداد 
ســینمایی ایــران انصــراف می دهند. طی 
روزهای گذشــته، از بین فیلم های متقاضی 
شــرکت در ســی و نهمین جشــنواره فیلم 
فجــر، هفت فیلم؛ پســر دلفینــی ) محمد 
خیر اندیش(، لاک پشــت و حلــزون ) رضا 
حماســی(، روشنایی )کامشــاد کوشان(، بابا 
سیبیلو )ساموئل خاچیکیان(، ترانه های پدری 

)محمد بصیری(، بانک زده ها )جواد اردکانی( 
موافقت اصولی ) امیر پورکیان( از شرکت در 
جشــنواره انصراف دادند. در ادامه نگاهی به 

این فیلم ها می اندازیم.
پسر دلفینی

تازه ترین  دلفینی«،  انیمیشن سینمایی »پسر 
محصول ســازمان هنری رســانه ای اوج با 
مشارکت مرکز گســترش سینمای مستند و 
تجربــی به کارگردانی محمــد خیراندیش و 
تهیه کنندگــی محمدامین همدانی، تازه ترین 
اثری است که از سی و نهمین جشنواره فیلم 

فجر انصراف داد.
ســازندگان این پویانمایی اعــلام کردند با 
توجه به این که »پسر دلفینی«، تنها انیمیشن 
حاضر در جشنواره ســال جاری است، طبق 
آیین نامه جشــنواره، در رقابت و مسابقه قرار 
نمی گیرد. بنابراین از حضــور در این رویداد 

سینمایی، انصراف می دهند.
پیــش از این تهیه کننده این فیلم با اشــاره 
بــه اینکه »این کار تلاش کرده که مرزهای 
بین المللی را طی کند« گفته بود: قصد ما این 
بوده است که کاری را در حد آثار درجه یک 
دنیا انجام دهیم تا لــذت بصری و روایی را 
به حد اکثر برســانیم. مخاطب اصلی این کار 
کودک است ولی لایه هایی برای لذت بردن 
بزرگسال نیز در نظر گرفته ایم تا خانواده ها را 
به خوبی درگیر خود کند. سیر داستانی الگویی 
اســت معروف با عنوان »تارزان دریایی« که 
بستر خیلی عالی برای موقعیت های مختلف 
یک کودک مانند پذیرش مسئولیت دارد. این 
ســیر چون عمیق اســت زمینه را برای یک 
حماســه خیلی قدرتمند مهیا کرده است که 

شاهد آن خواهیم بود.
 لاک پشت و حلزون

در خلاصه داســتان »لاک پشت و حلزون« 

آمده اســت: پدرام ده ساله با مادرش افسانه 
زندگی می کند و مشکلات زیادی با او دارد. 
افســانه قصد ازدواج دارد ولــی با مخالفت 
پدرام روبه روســت و دلیل مشکلات پدرام را 
همین مســئله می داند. پدرام با جوان عجیب 
و غریبی آشــنا می شود و یک رابطه دوستی 

پنهانی بین آنها شکل می گیرد...
فیلم ســینمایی »لاک پشــت و حلزون« به 
کارگردانــی رضــا حماســی و تهیه کنندگی 
مشــترک شــهرام گیل آبــادی و هوشــنگ 
نورالهــی و فیلمنامــه ای از محســن رضایی 
اســت. تیم بازیگری آن نیز متشــکل از علی 
مصفا، لیلا زارع، ســام نــوری و مهران نائل 
اســت.تصویربرداری را ایــن فیلــم دیرتر از 
زمان برنامه ریزی شــده آغاز شــد و به دلیل 
آماده نشدن نســخه نهایی، از حضور در سی 
و نهمین جشــنواره فجر انصــراف داد. البته 
دست اندرکاران این فیلم، تغییر در روند انتخاب 
و داوری ایــن دوره از جشــنواره فیلم فجر را 
دیگر دلیل انصراف از جشــنواره اعلام کرده 
و برای همه ســینماگرانی کــه در این رقابت 
ملی شرکت می کنند، آرزوی موفقیت کرده اند.
شایان ذکر اســت فیلم سینمایی »روشنایی« 
کامشاد کوشــان نیز دیگر فیلمی است که به 
دلیل آماده نشــدن از حضور در ســی ونهمین 

جشنواره فیلم فجر انصراف داده است.
بابا سیبیلو

بابا ســیبیلو نخســتین فیلم ســینماییادوین 
خاچیکیان فرزند ساموئل خاچیکیان به عنوان 
کارگردان می باشد که به تهیه کنندگی احمد 

احمدی در سال 13۹8 ساخته شده است.
داســتان فیلم یک فیلم کمدی خانوادگی در 
ژانر کودک و نوجوان اســت. احمد احمدی 
تهیه کننده این فیلم سینمایی اعلام کرده که 
به علت حجم بــالای ویژوال ها و جلوه های 

ویــژه فیلم که با حساســیت زیــادی اجرا 
می شــود، نمی توانند نســخه نهایی آن را به 
جشــنواره ملی فیلم فجر برسانند و از حضور 

در آن انصراف داده اند.
شایان ذکر اســت بهاره رهنما و امیرحسین 
صدیق به عنوان اولین بازیگران با این پروژه 
سینمایی قرارداد بستند و رضا شفیعی جم، رز 

رضوی نیز در این فیلم حضور دارند.
 ترانه های پدری

فیلــم ســینمایی »ترانه هــای پــدری« به 
کارگردانی محمد بصیری که یک سال پیش 
تولید شده است، گویا همچنان برای نمایش 
آماده نیســت. علــی ژکان تهیه کننده فیلم 
درباره علت انصراف خود گفته است:کارهای 
فنی این فیلم هنوز شــروع نشــده است. در 
زمان فراخوان جشــنواره تصور ما بر این بود 
که شاید شرایط فراهم شد و فیلم به جشنواره 

رسید اما این اتفاق رخ نداد.
او معتقد است که جشــنواره ها در دنیا برای 
مخاطبان برگزار می شــوند تا فیلم ها بیشتر 
دیده شوند اما به طور کل جشنواره فیلم فجر 
در تعریف حرفه ای جشنواره ها قرار نمی گیرد 

چراکه یک جشنواره آلوده به سیاست است.
بانک زده ها

»بانک زده ها« به نویســندگی و کارگردانی 
جــواد اردکانی و تهیه کنندگی علی رویین تن 
اســت. »قوه قضاییه«، »عوضــی« و »آی 
بی کلاه« نام هایی اند کــه پیش از این برای 
فیلم »بانک زده ها« در نظر گرفته شده  بود.

بازیگران این فیلم عبارتند از نســرین مقانلو، 
قاسم زارع، میرطاهر مظلومی، علی انصاریان، 
بیژن بنفشــه خواه، منوچهر زرگــر، پارمیدا 
قریشی، مینا عبدی، مسعود محمودی، پروین 
ملکی، الناز عبدی و سحر قریشی در 2 نقش.

ابتدا برای حضور در جشــنواره فجر ســال 

۹۹ ثبت نام کرد، اما ســپس از حضور در این 
جشنواره انصراف داد و اعلام کرد: بانک زده ها 
یک فیلم مردمی است و برای عوامل اجرایی 
جشنواره و زحماتی که در خصوص برگزاری 
آن کشــیده اند، احترام قائل هســتیم؛ اما با 
وجود تلاش عوامل، فیلم به جشنواره امسال 
نخواهد رسید و در این جشنواره نمایش داده 

نخواهد شد.
موافقت اصولی

کمــدی »موافقت اصولی« به کارگردانی امیر 
پورکیان سال گذشــته مقابل دوربین رفت و 
امســال آماده نمایش شده و پروانه هم گرفته 
اســت، اما سیدضیاء هاشــمی تهیه کننده آن 
اعلام کرد: قصد ندارم این اثر را برای حضور 
در جشنواره فیلم فجر آماده کنم، چرا که هدف 
ما مردم هســتند تا بتوانیــم لحظات خوبی را 
برای آن ها به خصوص در سینما فراهم کنیم.

و در پایان...
در پایــان شــایان ذکر اســت »هســتی و 
زمان« بــه تهیه کنندگی علی مصفا، »رقص 
دلفین ها« بــه کارگردانــی علیرضا امینی و 
تهیه کنندگی ساوش امین پور، »موسی« به 
کارگردانی احسان عبدی پور و تهیه کنندگی 
حمید فرخ نژاد و »لحظــه ای و دیگر هیچ« 
به کارگردانــی کاوه قهرمان و تهیه کنندگی 
غلامرضا موســوی ازجملــه فیلمهای حذف 

شده از جشنواره هستند.
در این دوره از جشنواره فیلم هایی هم غایب 
هســتند. فیلم هایی ماننــد »قهرمان« اصغر 
فرهــادی، »لامینور« داریــوش مهرجویی، 
»شب، داخلی، دیوار« وحید جلیلوند، »جنایت 
بی دقت« شــهرام مکری، »مجبوریم« رضا 
بهرامی،  احمد  خاموش«  »دشت  درمیشیان، 
»بندربنــد« منیژه حکمت، »اورکا« ســحر 

مصیبی و »جوجه تیغی« مستانه مهاجر. 
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پذیرش بیش از ۳۰۰۰ نفر در گرم خانه  های 
منطقه ۳

سرپرست شهرداری منطقه سه مشهد با اشاره به اینکه، از ابتدای آذرماه سال جاری تاکنون 
بیش از 3000 نفر در گرم خانه های منطقه پذیرش شده اند، گفت: به طور میانگین هرشب 
حدود 60 الی ۷0 نفر در گرمخانه های سطح منطقه سه پذیرش و دستور العمل های بهداشتی 

کرونایی در این گرم خانه ها رعایت می شود.
امیدرضا رحمانیان با بیان این خبر، اظهار کرد: از ابتدای آذرماه ســال جاری تاکنون بیش از 

سه هزار نفر در گرمخانه  های شهرداری منطقه سه پذیرش شده اند.
وی افزود: به طور میانگین هرشــب بین 60 الی ۷0 نفر در گرمخانه  های سطح این منطقه 
پذیرش شــده اند. با توجه به شرایط شیوع ویروس کرونا پذیرش افراد به صورت داوطلبانه 

انجام می شود و این مجموعه ها بیشتر جنبه حمایتی را برای افراد مددجو ایفا می کنند.
رحمانیــان با بیان اینکه، عملیات تجهیز گرمخانه ها در ابتدای پاییز ســال جاری صورت 
گرفته است، خاطر نشان کرد: خوشــبختانه وضعیت زیرساختی گرمخانه  های منطقه سه 
از شــرایط مطلوبی برخوردار بوده و مشکلی برای پذیرش مددجویان وجود ندارد. همچنین 
کلیه دستورالعمل های بهداشتی از جمله فاصله  گذاری اجتماعی، ضدعفونی محیط و اهدای 

ماسک به مددجویان انجام می شود.
وی اضافه کرد: تاکنون بیش از ۹ هزار پرس غذا گرم، هزار و 200 عدد ماســک و بیش از 
200 دست لباس گرم در میان افراد کارتن خواب و بی خانمان منطقه سه به همت شهرداری 

منطقه، شورای اجتماعی محلات و خیرین مردمی تهیه و توزیع شده است.

گردآوری حدود یكصد هزار نظر مردمی در 
اطلس نیاز های شهروندان

معاون شهردار و رییس سازمان فرهنگی و اجتماعی شهرداری مشهد از گردآوری ۹۹ هزار 
5۷۷ نظر مردمی در 103 نقطه محلی خبرداد.

محمدمحسن مصحفی در تشریح جزییات این اطلس اظهار کرد: اطلس نیاز های شهروندان 
شهر مشهد بر اساس نیاز های جمع آوری شده در گام اول و دوم طرح »محله ما« در سال 

۹8 تدوین شده است.
وی افزود: تعداد ۹۹ هزار و 5۷۷ نظر و درخواست مردمی در 103 نقطه محلی توسط گروه 
های تســهیلگر »محله ما« دریافت شــده که در قالب اطلس نیازهای شهروندان رونمایی 

شده است.
معاون شــهردار و رییس سازمان فرهنگی و اجتماعی شــهرداری مشهد بیان کرد: نظرات 
مردمی به صورت موضوعی در سطح شهر، مناطق و محلات، و موضوعی متناسب با حوزه  
های ماموریتی برنامه عملیاتی، معاونت  های شهرداری مشهد و سازمان  های مرتبط در امور 

مدیریت شهری دسته بندی شده اند.
مصحفی خاطر نشان کرد: برش  های سازمانی، منطقه  ای و محله  ای این اطلس به زودی 
در اختیار معاونت  ها و مناطق شهرداری و همچنین اعضای شوراهای اجتماعی محلات قرار 
خواهد گرفت. در ادامه با اتمام نیازسنجی در 80 محله در گام سوم و چهارم طرح، اطلس نیاز 

های شهروندان به روزرسانی و منتشر خواهد شد.

هر
ش
در

خبر

راهبرداساسیمشهددراصلاحبافتهایفرسودهچیست؟

مشارکتمردمبهجای
مداخلهمستقیم

رئیــس کمیســیون مناطــق پیرامونــی و 
کم برخوردار شورای شــهر مشهد با اشاره به 
تجربه های شکست خورده در خصوص مداخله 
مســتقیم در بازســازی بافت های فرسوده بر 
اصل مشــارکت مردم به عنوان رکن اساسی 

بازآفرینی تاکید کرد.
به گــزارش روزنامه صبح امــروز، رمضانعلی 
فیضــی گفت: نیازهای مناطــق کم برخوردار 
طیفی از مسائل مختلف است لذا منشور کاری 
کمیسیون براساس این نیازمندی های طراحی 
شــده و موضوعاتی چون کمبود ســرانه ها، 

رسیدگی بیشتر به وضعیت حمل و نقل، ایجاد 
و توسعه سرانه فضای ســبز، بازگشایی های 
معابر، ترغیب و تشــویق و تبیین پیاده راه ها، 
زیرساخت های ورزشی و پروژه های محرک و 
الگوی توســعه، مسکن استاندارد و... را شامل 

می شود.
وی با تاکید بر اینکه هرکدام از این موضوعات 
نیازمند پیگیری ها و تخصیص بودجه و توجه 
خاص اســت، افزود: اغلب محلات ناکارآمد 
شهری بدون برنامه ریزی ایجاد شده و سپس 
به بدنه شــهر الحاق شــده اند. طبعــا در این 

محلات معابر استاندارد نیستند و در این معابر 
ایجاد امنیت، خدمات، آتش نشانی و... ناشدنی 
است و متاســفانه از این دست معابر در شهر 
بســیار است.بازگشــایی و مداخله مستقیم از 
حیث اعتبار گزافی که نیاز دارد ممکن نیست 
و در اولویت های شورای پنجم نیز نبوده که از 
روش های قدیمی معروف به روش بولدوزری 

که جواب نداده استفاده کنیم.
به گفته فیضی، با استقرار دفاتر تسهیلگری دو 
هدف اساســی دنبال می شود، اولا ساماندهی 
محلات و دوم جلب مشــارکت مردم. درواقع 

با مشــارکت دادن مردم و ســاکنان بافت ها 
و ارائه بســته مشــوق های بازآفرینی که در 
شورا تصویب شــده برآنیم مردم با استفاده از 
آورده های خــود، تجمیع املاک و اســتفاده 
از مشوق ها و تســهیلات موجود فرآیندی را 
ایجاد کنند تا در دراز مدت ضمن بهســازی و 
نوسازی بافت، مشکلاتی چون عرض معابر، 
نفوذپذیری، خدمات و کمبودهایی از این دست 
برطرف شود.وی در جریان این بازدید در مورد 
پروژه عمرانی در حال اجرا در محله گلشــهر 
گفت: پروژه شــلوغ بازار گلشــهر یک پروژه 

بازپیرایی و مناسب سازی و ساماندهی است که 
علاوه بر جداره سازی در بازار، معبر به صورت 
پیاده راه اصلاح شــده و هــدف از این پروژه 
زیباســازی ظاهر بازار ســنتی جهت افزایش 
سطح کیفی زیست در محله، حذف مزاحمت 
خودروها و موتورسیکلت های عبوری و ایجاد 
فراغ خاطر برای شــهروندانی که از بازار گذر 
و دیدن می کنند و افزایش رضایت شهروندان 
بوده است. این پروژه تاکنون با پیشرفت خوبی 
همــراه بوده و تا پایان ســال به اتمام خواهد 

رسید.

استانداری در حاشیه شهر مشهد عملکرد خوبی داشته است
مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی اســتانداری خراسان 
رضوی با اشــاره به اینکه اســتانداری در زمینه حاشیه 
شهر مشهد خوب عمل کرده است، گفت: ما در حاشیه 
شــهر مشــهد چهار دفتر تســهیلگری داریم و دفاتر 
تسهیلگری در امور اجتماعی در حاشیه شهر بسیار موثر 

هستند.
به گــزارش صبح امروز به نقل از ایســنا، ســیدحمید 
موســوی در خصــوص نقش اســتانداری در توجه به  
آســیب های اجتماعی اظهار کرد: حوزه اجتماعی حوزه 
گسترده ای است. هر دستگاه نقش خود را ایفا می کند. 
در مورد آسیب های اجتماعی که رخ می دهد ما مسائل 
را رصد و جلساتی را برگزار کرده ، وظیفه حاکمیتی خود 
را ایفا می کنیم، اما مشکل مهمی که در حوزه اجتماعی 
وجود دارد گستردگی حوزه و وجود عوامل متعدد است.

وی ادامه داد: در حوزه اجتماعی همگی خود را مسئول 
می داننــد، امــا با این وجــود خود را قائــل به تمرکز 
نمی داننــد و گریز از مرکز دارند؛ بــرای مثال در مورد 
کرونا در حاشــیه شــهر در حال حاضر چندین دستگاه 
و نهــاد غیردولتی در حال فعالیت هســتند اما با ما و 
با یکدیگر هم افزایی ندارند و جزیره ای به این مســائل 

می نگرند.مدیر کل امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
خراســان رضوی ادامه داد: استانداری در زمینه حاشیه 
شــهر مشهد خوب عمل کرده است. ما در حاشیه شهر 
مشــهد چهار دفتر تسهیلگری داریم. دفاتر تسهیلگری 
در امور اجتماعی در حاشیه شــهر بسیار موثر هستند. 
این دفاتر با دفاتر تسهیلگری شهرداری بسیار متفاوت 
هســتند.  دفاتر ما با نگاه  به رفع آسیب های اجتماعی 

در حال فعالیتند.
وی خاطر نشــان کرد: باید هماهنگی بین دســتگاه ها 
و نهادهــا رخ دهد تا  اثرات چشــم گیری را  در حوزه 
آسیب های اجتماعی شــاهد باشیم. یکی از دلایلی که 
باعث شد تا این آسیب ها امروز بیشتر تظاهر پیدا کند، 
بیماری کرونا اســت. محدودیت ها نیز بر این مســئله 

دامن زده است.
موسوی در مورد کمک رســانی به اقشار آسیب دیده بر 
اثر کرونا بیــان کرد: با ایجــاد محدودیت ها در کرونا 
خود به خود مشکلات اقتصادی برای مردم ایجاد شد. 
کاری که می شــد تا برای این افراد در وهله اول انجام 
دهیم این بود که تا حدودی مایحتاج معیشتشان تامین 
شــود. بخشی از این مسئله را دولت پیش بینی کرده  و 

بخشی از آن توسط نهادهای مردم نهاد و یا بخش های 
غیر دولتی مانند آســتان قدس،  شهرداری و ...  تامین 

می شود.
وی افزود: برای مثال موسسه بین المللی آبشار عاطفه ها 
چندین مرحله توزیع بســته های معیشتی داشته است 
و یا تشــکل های مردمی کوچک نیــز کمک هایی در 
حاشیه شــهر انجام داده اند. برای تشــکل های مردمی 
ساختاری در نظر گرفته شده است. قرارگاهی در استان 
تحت عنوان قرارگاه مواسات از ماه رمضان تشکیل شد 
و دستگاه های فعال در این حوزه در یک مجموعه قرار 
گرفته و تشــکل ها به همین ســمت سوق داده شدند. 
کمیته امداد نیز سامانه سخا را راه اندازی کرد و افرادی 

که نیازمند کمک بودند در آن سامانه ثبت نام کردند.
مدیرکل امور اجتماعی و فرهنگی اســتانداری خراسان 
رضــوی ادامــه داد: همچنین این کمک هــا در قالب 
کمک های مســاجد به عنوان کمک های مردمی بین 
نیازمندان توزیع می شــود، علاوه بر این در طرح شهید 
ســلیمانی که البته نگاهش بیشتر در حوزه درمان است 
نیز از لحاظ معیشــتی و درمانی  افــراد نیازمند تحت 

درمان قرار می گیرند.

وی در مورد دلایل پراکندگی در کمک رســانی افزود: 
ایــن پراکندگی ها به این دلیل اســت که ســاز و کار 
مشــخص که قابل مدیریت و کنترل واحد باشد وجود 
ندارد.  اگرچه بعضی از نهادها برای کار خیر در کشــور 
وجود دارند. بخشــی از این مســئله هم به رســانه ها 
برمی گردد. اطلاع رســانی به مردم بسیار مهم است تا 
نهادها برای کمک رســانی به خوبی معرفی شوند. باید 
ســاماندهی در این زمینه انجام شــود. ما در استان به 
دنبال این موضوع هســتیم تا تشــکلاتی که در حال 
حاضر به مردم خدمت کرده و به اقشارآسیب پذیر کمک 
می کنند را مدیریت کنیم. تلاش ما بر این اســت تا با 
همکاری مجموعه ها این کار را انجام دهیم. نهادهای 
رسمی که اطلاع رسانی شده اند بهترین بخش ها برای 

کمک رسانی هستند .
موســوی در مورد کارتن خواب ها و معتــادان متجاهر 
گفت: در جلســات برگزار شده تصمیمی گرفته شده تا  
افراد بی خانمان و  متکدیان در سطح استان ساماندهی 
شوند. اثر انگشــت این افراد در قالب یک سامانه ثبت 
شــده تا در دفعات بعد سابقه ای از این فرد وجود داشته 

باشد.

511/1ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات   13۹۹603062۷1000416 شماره  رای  برابر 
مالکانه  تصرفات  پنج  منطقه  مشهد  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و 
بلامعارض متقاضی آقای علیرضا آسیابی انرجان فرزندعبداله در ششدانگ اعیان یک باب منزل به مساحت 
۷8/20 متر مربع قسمتی از پلاک  68  اصلی بخش ۹  واقع درطبرسی شمالی 28 شهید خالقی 21 پلاک 24  ، 
اعیان متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه ظهیرالدوله محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م.الف823  تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/10/20. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/2ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات  رای شماره  13۹۹603062۷1003815  برابر 
مالکانه  تصرفات  پنج  منطقه  مشهد  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و 
بلامعارض متقاضی آقای محسن دیسه راد فرزند علی اصغردر ششدانگ یک باب خانه به مساحت 162/8 متر 
مربع قسمتی از پلاک ۹10 فرعی از 2  اصلی بخش ۹  واقع در ابوطالب 40 گلبرگ 12 پلاک 62 خریداری از 
مالک رسمی آقای پویا و سینا دیسه راد محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف 

833 تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/10/20. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/8ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکتربتحیدریه

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 و برابر رای شماره  13۹۹603060060026۹5 هیات اول موضوع ماده 
بلامعارض  و  مالکانه  تصرفات   حیدریه  تربت  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  مذکور  قانون  یک 
متقاضی آقای مهدی یاوری زاوه فرزند محمد  به شماره شناسنامه 30364 صادره از تربت حیدریه  نسبت 
به ششدانگ یک باب  منزل به مساحت 104/20 متر مربع) یکصد و چهار وبیست صدم مترمربع( قسمتی 
از پلاکـ  213 فرعی از اراضی دیزقند پلاک 231 اصلی دهستان اربعه  واقع در خراسان رضوی بخش یک 
حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواسطه از ورثه مالک رسمی محمد حسین شکفته دیزقندی  
محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی 
و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند 
باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید 
اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می 
نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 11/5/ 13۹۹ . 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/21

محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه
511/3ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی

آگهیموضوعماده3قانونوماده13آئیننامهقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسند

رسمی

ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اول  هیات   13۹۹603062۷10035۹8 شماره   رای  برابر 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات 
به  اعیان یک باب خانه  اله وردی در ششدانگ  مالکانه بلامعارض متقاضی محمدرضا یوسفی فرزند 
مساحت 6۹/81 متر مربع قسمتی از پلاک ۷1   اصلی بخش ۹ واقع در خیابان گاز 13 کوچه شهید 
اسدزاده پلاک 53  ، اعیان متعلق به خودمتقاضی و عرصه موقوفه قهار قلی میرزا محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف 835 تاریخ انتشار نوبت اول: 

13۹۹/10/20. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/5
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/4ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی

و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 13۹۹603062۷1003813 هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد 
منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رضا ابوئی مهریزی فرزند محمد در  ششدانگ 
یک باب خانه به مساحت 2۷1/45 متر مربع قسمتی از پلاک باقیمانده 28  فرعی از 68  اصلی بخش  
۹ واقع در خیابان رسالت ۹۷ انتهای کوچه سمت چپ  خریداری از مالک رسمی خانم تاج خانم  حاجی 
حسینی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا 
صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف۹33 تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/11/5. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/20
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/5ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی

و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
اصلاحی  رای   و    13۹8603062۷100436۷ شماره  رای  برابر   . رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  
13۹۹603062۷10035۷۹ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای محمد رضا سالار سماغچه فرزند علی جمعه در ششدانگ یک  باب ساختمان به مساحت  20۷  
متر مربع قسمتی از پلاک 4۹  اصلی بخش ۹  واقع در گلشهر شهید شفیعی 2۷ پلاک ۷8 اعیان متعلق 
به خود متقاضی  وعرصه موقوفه  صفوی پور محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 
سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م۹35.الف 

تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/11/5. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/20
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/6ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره  13۹6603062۷100380۹ هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زهرا شهریور امان محمد 
فرزند یوسفعلی در ششدانگ یک باب خانه به مساحت  130 متر مربع قسمتی از پلاک  1568  
فرعی از15  اصلی بخش ۹  واقع در مهرآباد موسی ابن جعفر 2 داخل میلان سمت چپ پلاک 
28 خریداری از مالک رسمی آقای اسماعیل لکزا بیات  محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف۹3۷ تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/11/5. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/20
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/7ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی

و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 13۹۹603062۷1002۹86 هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد 
منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی محمد شفیع فهیمی فرزند محمد علی در ششدانگ 
اعیان  یک باب خانه به مساحت  48 متر مربع قسمتی از پلاک ۷4  اصلی بخش  ۹  واقع در خواجه 
ربیع خیابان مهر مادر 2۹ پلاک 31 اعیان متعلق به خود متقاضی وعرصه  موقوفه کفش فروش محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
انتشار  تاریخ  از  توانند  باشند می  اعتراضی داشته  که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور 
سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف853 تاریخ انتشار نوبت اول:13۹۹/11/5. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 13۹۹/11/20
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/9آگهیفقدانسندمالکیت

نظر به اینکه  آقای میلاد حامد مقدم برابر معرفی نامه 80/۹۹/4625 مورخ ۹۹/3/8 به نمایندگی از 
طرف شهرداری مشهد ) منطقه ثامن( به  استناد 2 برگ فرم استشهادیه منضم به فرم تعهد جهت 
دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی است که سند مالکیت ششدانگ 
یکباب اصطبل  پلاک باقیمانده ۹5۹ اصلی بخش 4 مشهد که متعلق به شهرداری مشهد میباشد  به 
علت سهل انگاری  مفقود گردیده است و با بررسی دفتر املاک معلوم شد مالکیت نامبرده  ذیل شماره 
به شماره چاپی 334  صادر گردیده  بنام محمد شادولو ثبت و سند  ثبت ۷32 صفحه 314  دفتر ۷ 
است. سپس 4 دانگ آن  مع الواسطه برابر سند 42403 مورخ 1346/12/1۹ دفتر 4 مشهد به  آقایان 
غلامحسین و حسن بالندری بالمناصفه منتقل که ذیل ثبت 8۹82 و8۹83 صفحات 4۹8 و 501 دفتر 
۷2 بنامشان ثبت و اسناد چاپی 11243۷ و 112438 صادر گردیده است سپس مع الواسطه ششدانگ 
 . انتقال گردیده است  بنام شهرداری مشهد  برابر سند 1۷66۷2 مورخ 13۹2/10/23 دفتر 4۷ مشهد 
دفتر املاک بیش از این حکایتی ندارد.  واین بخشنامه به استناد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت املاک 
صادر گردیده است .لذا به استناد ماده 120 اصلاحی  قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر می 
گردد هرکس نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
باشد بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت 
یا سند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید. بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و 
یا وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و 

تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م.الف 1۷2
محمد جواد غلامی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک مشهد مقدس
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شكایت باشگاه استقلال
 از ۷ کشتی گیر و ۲ مربی

مدیرعامل باشگاه استقلال در نامه ای به علیرضا دبیر رییس فدراسیون کشتی از ۷ کشتی گیر و 
2 مربی این باشگاه رسما شکایت کرد.

به گزارش مهر، احمد مددی مدیر عامل باشــگاه اســتقلال در نامه ای بــه علیرضا دبیر رییس 
فدراسیون کشتی از ۷ کشتی گیر و 2 مربی این تیم در لیگ برتر کشتی آزاد رسماً شکایت کرد.

نادرحاج آقانیا، محمدرضا ســرگو، سجاد غلامی، امیرمحمد یزدانی، یونس امامی، عباس فروتن 
و علی موجرلو، ۷ کشــتی گیر تیم استقلال به همراه محمد طلایی مربی این تیم هستند که با 

شکایت این باشگاه به کسر 35 درصد از مبلغ قراردادشان محکوم شده اند.
همچنین بهروز یاری یکی دیگر از اعضای کادر فنی تیم کشــتی آزاد استقلال بنا بر اعلام این 
باشــگاه به دلیل عدم حضور کامل در تمرینات، پاســخگو نبودن به کادر فنی، اختلال در نظم 
اردوی اول و تنبیــه بدنی و زبانی کشــتی گیران این تیم به جریمــه ۷0 درصد از مبلغ قرارداد 

محکوم شده است.

دروازه بان تراکتور راهی بیمارستان شد
محمدرضا اخباری دروازه بان تراکتور به دلیل شکستگی بینی راهی بیمارستان شد.

بــه گزارش خبرنگار مهر، محمدرضــا اخباری دروازه بان تراکتــور در دقیقه 14 بازی امروز 
این تیم مقابل گل گهر ســیرجان با »گادوین منشــا« مهاجم حریف برخورد داشــت و دچار 

شکستگی بینی شد.
همیــن موضوع باعث خروج اخباری از زمین شــد و وی ســپس برای درمــان تکمیلی به 

بیمارستان اعزام شد.

نخستین تمرین مشترک بوکسورهای ایران و 
سوریه برگزار شد

بوکسورهای ایران و سوریه اولین تمرین مشترک خود را روز )شنبه( برگزار کردند.
نخستین تمرین مشترک بوکسورهای ایران و سوریه برگزار شد

به گزارش فارس، تیم ملی بوکس ســوریه روز )شــنبه( به ایران آمد تا اردویی دو هفته ای با 
بوکسورهای کشورمان برگزار کند.

بوکســورهای سوری در تمرین نوبت عصر امروز نخستین تمرین مشترک خود را با مشتزنان 
کشــورمان برگزار کردند. نکته جالب این اردو خوش و بش صمیمی کادرفنی و بوکسورهای 

دو تیم بود که بارها در مسابقات مختلف رو در روی هم قرار گرفتند.
تمرینات زیر نظر علیرضا اســتکی سرمریی تیم کشــورمان انجام شد و طبق توافق صورت 
گرفته بین مربیان دو تیم قرار است تمرینات فردا با برنامه احمد شیخ مربی تیم سوریه انجام 

شود.قرار است در پایان این اردو یک دیدار تدارکاتی بین دو تیم برگزار شود.
امید احمدی صفا، دانیال شــه بخش، باقر فرجی، مسلم مقصودی، سیدشاهین موسوی، میثم 

قشلاقی، احسان روزبهانی و پوریا امیری بوکسورهای تیم کشورمان در این اردو هستند.
احمد شــیخ )مربی(، ابراهیم ابوذراع، حیدر العسلی، حســین المصری، بلال جوخدار، محمد 
ملیس، جعفر اســماعیل، احمد قوسون و علاالدین قوســون )بوکسور( اعضای تیم سوریه را 

تشکیل می دهند.

برتری نامی نو و نفت در دیدارهای معوقه 
بسكتبال بانوان

تیم های نامی نو و پالایش نفت آبادان در دیدارهای معوقه بسکتبال بانوان پیروز شدند.
برتری نامی نو و نفت در دیدارهای معوقه بسکتبال بانوان

به گزارش فارس، دیدارهای معوقه لیگ برتر بســکتبال بانوان با برگزاری 3 مسابقه پیگیری 
شــد که تیم های نامی نو، پالایش نفت آبادان و بانوان شهر گرگان مقابل حریفانشان پیروز 

شدند.
پالایش نفت آبادان در گروه B تنها تیمی اســت که باخت در کارنامه ثبت نکرده اســت. این 
تیم موفق شد در بازی امروز مقابل نوشت افزار کنکو با نتیجه ۷0 بر 52 به برتری دست یابد.

نتایج کامل بازی های امروز به شرح زیر است:
پالایش نفت آبادان ۷0 - نوشت افزار کنکو 52
بانوان شهر گرگان 84 - مولتی کافه مشهد 64

نامی نو ۷2 - پاز تهران 43

سیدجلال معادلات یحیی را برهم زد
کاپیتان باتجربه پرســپولیس در تمرین این تیم دقایقی تحت نظر کادرپزشکی در کنار دیگر 

بازیکنان حضور یافت تا یحیی امیدوار به سود بردن از این بازیکن باشد.
به گزارش »ورزش ســه«، در شــرایطی که بــا محرومیت محمدحســین کنعانی زادگان، 
مصدومیت ســیدجلال حسینی نیز با مصدومیت مواجه شده تا نگرانی کادرفنی را برای دیدار 
با آلومینیوم اراک در پی داشته باشد، اکنون در آستانه این بازی گفته می شود کاپیتان سرخ ها 

احتمالا مجوز بازی برابر شاگردان رسول خطیبی را به دست بیاورد.
سیدجلال حسینی امروز تحت نظر کادرپزشکی و با فشار 50درصد کار را در تمرینات گروهی 
دنبال کرد تا مشخص شود در صورت صلاحدید کادرفنی قادر خواهد بود در این بازی این تیم 
را همراهی کند. کاپیتان باتجربه پرسپولیس که به دلیل نیاز تیم و در حالیکه کادرپزشکی به 
این بازیکن اعلام کرده برای دســتیابی به شرایط بدنی صد درصدی نیاز به استراحت حداقل 
دو هفته ای خواهد داشــت، اعلام آمادگی خود را برای همراهی تیم اعلام کرده و در سفر به 
اراک نیز تیم را همراهــی خواهد کرد تا در صورت صلاحدید یحیی گل محمدی در ترکیب 

اصلی به میدان برود.

دعوت نامه صدرنشین لیگ یونان برای 
مدافع ایرانی

المپیاکوس یونان خواســتار به خدمت گرفتن سید مجید حسینی شد و مذاکرات خوبی نیز با 
این بازیکن انجام داده است.

به گزارش ایســنا و به نقل از رادیو ورزش یونان، قرارداد ســید مجید حسینی با تیم ترابزون 
در تابستان به پایان می رسد و بعید است او به بازی در این تیم ادامه دهد. حسینی در فصل 
جاری در چندین دیدار نیمکت نشــین بود و به نظر می رســد آینده ای در این تیم ترکیه ای 

ندارد.
باشگاه المپیاکوس که مدت هاست سید مجید حسینی را زیر نظر دارد، برای به خدمت گرفتن 
این بازیکن تلاش خود را آغاز کرد و خواســتار به خدمت گرفتن او در زمســتان یا در نقل و 

انتقالات تابستانی شد.
ســید مجید حسینی اولین بار در جام جهانی روسیه چهره شد و راهی تیم ترابزون ترکیه شد 
و در این تیم عملکرد خوبی داشــت. حسینی در ادامه مورد توجه چند تیم از جمله المپیاکوس 

قرار گرفته است.
المپیاکــوس در حال حاضر در رده نخســت جدول رده بندی لیــگ یونان قرار دارد و مدعی 
نخست قهرمانی است. پیش تر کریم انصاری فرد و احسان حاج صفی نیز در این تیم مطرح 

یونانی بازی کرده بود.

قوچان نژاد بعد از هت تریک:

همیشه به خودم اعتماد دارم

وقتی پژوهشگری جرم است! 

محرومیت عجیب داور زن فوتبال

مهاجــم ایرانی تیم فوتبــال زوله بعد از به 
ثمر رســاندن سه گل در بازی شب گذشته 
این تیم گفت: همیشه به خودم اعتماد دارم 

بدون آنکه مغرور باشم.
در یکــی از مســابقات هفتــه هجدهــم 
اردیویسه هلند شب گذشته تیم زوله موفق 
شد با نتیجه 3 بر یک تیم ویلم را شکست 
بدهد و به رده یازدهــم جدول لیگ هلند 

صعود کند.
رضا قوچان نژاد مهاجم ایرانی زوله همانند 
مســابقات گذشته در این بازی هم نیمکت 
نشــین بود و از ابتدای نیمه دوم و در حالی 
که تیمش یک بر صفر از حریف عقب بود 

وارد زمین شد.

قوچان نژاد در این مســابقه در عرض 12 
دقیقه ســه گل برای زوله به ثمر رســاند 
)دقایق 58، 62 و 6۹ - پنالتی( و تیمش را 

به پیروزی ارزشمندی رساند.
قوچان نژاد بعد از پایان مســابقه درباره به 
ثمر رســاندن سه گل در این مسابقه گفت: 
در دوران فوتبالم توانســته ام چند بار هت 
تریک کنم و ایــن دومین باری بود که در 

زوله این کار را می کردم.
وی سپس با خنده ادامه داد: نباید این را با 
صدای بلند بگویم ولی تعویض فوق العاده 

ای می شوم!
مهاجم ایران یادآور شــد: ما به این گل ها 
نیاز داشــتیم و من آنجا بــودم. این خیلی 

عالی اســت. می دانم که چه کاری انجام 
بدهــم. یکی از وظایف من گلزنی اســت. 
گاهی می شــود و گاهی هم نمی شــود اما 
همیشــه به خودم اعتماد دارم بدون آنکه 
مغرور باشم. خوشــبختانه توانستم به این 
گل ها و کسب سه امتیاز به تیم کمک کنم.

قوچان نژاد درباره نیمکت نشین بودنش در 
بازی های گذشــته تصریح کرد: نزدیک به 
چهار ماه است که بازی نکرده ام. هر مهاجم 
واقعی همیشه می خواهد گلزنی کند و من 
هــم این کار را می کنم ولــی باید فرصت 
بازی کردن داشــته باشم. خوشحالم امروز 

وقت بیشتری برای بازی داشتم.
وی ســپس نقش توماس بویتینک مهاجم 

جدید زوله در نیمکت نشــین شدنش را رد 
و تاکید کــرد که در فوتبال حرفه ای چنین 

چیزهایی بی معنی است.

مهاجم ایران در پایــان جدایی اش از تیم 
زوله را هم تکذیب کــرد و گفت: رفتن از 

زوله؟ نباید دیوانه باشیم!

یکــی از داوران زن فوتبــال به دلیل آنکــه در زمینه 
جامعه شناســی ورزش و مطالعات جنســیت و اقتصاد 
سیاســی ورزش فعالیت می کند، توسط کمیته داوران 
تهدید به محرومیت شــده و اکنون مدت هاســت که 

ابلاغی برای قضاوت در لیگ نداشته است.  
به گزارش ایســنا، داوری در فوتبال ایران سختی های 
بســیاری دارد؛ حقوق های ناچیزی که گاهی پرداخت 
آن مدت ها به تعویق می افتد،  نداشــتن بیمه و امنیت 
شغلی تنها گوشــه هایی از مصائبی است که داوران با 
آن دست و پنجه نرم می کنند. از طرفی دیگر سیاست 
سکوتی که فدراسیون فوتبال و کمیته داوران در پیش 
گرفته اند باعث شــده تا بســیاری از این مشکلات به 
عرصه رسانه ها وارد و به مطالبه ای برای بهبود وضعیت 

این بخش از جامعه ورزش تبدیل نشود.   
کمیته داوران به تازگی در رفتاری عجیب آسو جواهری 
را بــه این دلیل که در کنار داوری در زمینه تحصیلات 
دانشگاهی خود هم فعالیت می کند،  تهدید به محرویت 
کرده است. جواهری که یکی از داوران باتجربه فوتبال 
زنان است،  دکترای جامعه شناسی اقتصادی دارد و در 
تز دکترای خود اقتصادی سیاسی فوتبال ایران را مورد 

بررســی قرار داده است. او همچنین در زمینه مطالعات 
جنســیت و ورزش و تبعیض و نابرابری ها نیز مطالعات 
و پژوهش هایی داشــته و حتــی چندین کتاب تالیف و 
ترجمه کرده اما با ســخت گیری عجیب کمیته داوران 
مواجه شده اســت که بین داوری و پژوهشگری یکی 

را انتخاب کند.  
آخرین دیداری که آسو جواهری در لیگ برتر قضاوت 
کرده است، به مسابقه سپاهان اصفهان و نماینده البرز 
در هفته پنجم لیگ برمی گردد و دیگر ابلاغی نداشــته 
است. به نظر می رســد کمیته داوران همچون گذشته 
بدون هیچ حکمی و صرفا با کنار گذاشــتن از قضاوت 
در لیگ محرومیت را اعمال کرده اســت تا در صورت 

اعتراض جایی برای دفاع از خود داشــته باشــد. هنوز 
ماجــرای محرومیت 30 داور زن فراموش نشــده که 
بــدون  هیچ حکمی داوران را مدت هــا از قضاوت در 

لیگ کنار گذاشتند.  
جواهری در پاســخ به ســوال خبرنگار ایسنا مبنی بر 
اینکه به چه دلیلی محروم شده است، گفت: » نمی دانم 
محرومیت اســت یا چیز دیگری، اما تابســتان پس از 
چند مقاله و مصاحبه تحلیلی یکبار تهدید به محرومیت 
شــدم و طبق گفته رئیس دپارتمان نامه محرومیتم به 
دبیرکل ارســال شد، پس از آن رئیس دپارتمان داوری 
گفــت حق مصاحبه نداری و بــا اینکه گفتم به قوانین 
آگاهم و مصاحبه فنی درباره داوری یا بازی لیگ زنان 
نداشــته ام اما با لحن بد و بسیار عصبانی پاسخ داد که 
به طور کلی حق گفتن و نوشــتن در مورد فوتبال زنان 
و همین مســائلی که نوشــته ای را نداری،  مگر اینکه 
هیچ نقدی به تبعیض ها و نابرابری های جنســیتی در 
فوتبال ایران نداشــته باشی. من گفتم جامعه شناسم نه 
مداح، او هم گفت پس باید بین داوری و پژوهشــگری 
یکی را انتخاب کنی. پرســیدم بر اساس کدام قانون و 
آیین نامه که جواب داد فیفــا گفته. در ادامه من گفتم 

کــه در آیین نامه های فیفا چیزی ندیــده ام، در نهایت 
گفت همین اســت، کار شــما بــا داوری  تداخل دارد، 
اگر می خواهی اینگونه بنویســی پس باید بین داری و 
پژوهشگری یکی را انتخاب کنی. »جواهری در پاسخ 
به اینکه آیا واقعا محروم شــده اســت، گفت: نمی دانم 
محرومیت اســت یا نه، اما بعــد از آخرین قضاوتم در 
فصل جاری لیگ بار دیگر در این مورد با آقای سهرابی 
صحبــت کردم که فعالیت پژوهشــی مــن تداخلی با 
داوری ندارد و ایشــان بر موضع قبلی پافشــاری کرد، 
به هرحــال از آن زمان با وجود رضایــت ناظر فنی از 
بازی آخرم دیگر هیچ ابلاغی برای قضاوت نداشــته ام 
و طبیعتا علت نبودنم در نوبت قضاوت، فنی نیســت. »   
سوال اینجاســت که آیا کمیته داوران حق دخالت در 
زندگی شخصی افراد را دارد؟ آیا حق الزحمه 120 هزار 
تومانــی قضاوت در لیگ کفاف زندگی افراد را می دهد 
که آنها را در دوراهی انتخاب داوری و ســایر فعالیت ها 
قرار می دهد؟ محرومیت جواهری همچون محرومیت 
چنــد هفته ای 30 داور زن ادامه پیدا می کند؟ آیا کمیته 
داوران با چنین اقدامات عجیب و ســخت گیرانه ای به 

دنبال دیکته اصول نانوشته خود است؟   

شکستآبیهابعداز1۰هفته

سایپاترمزاستقلالراکشید
تیم فوتبال اســتقلال در هفته دوازدهم لیگ 
برتــر فوتبال ایــران برابر تیم ســایپا تن به 
شکســت داد. آبی های پایتخت که روند رو به 
رشدی داشتند بعد از 10 هفته باخت را تجربه 

کردند.
بــه گزارش مهــر، در ادامه مســابقات هفته 
دوازدهم لیگ برتر فوتبال ایران تیم استقلال 
روز شنبه میزبان تیم سایپا بود که این مسابقه 

با نتیجه یک بر صفر به سود سایپا تمام شد.
در این بازی که از ساعت 16:45 در ورزشگاه 
آزادی برگزار شد، حســین مالکی )4۹( برای 
ســایپا گلزنی کرد. به این ترتیب استقلال که 
آخرین بار در هفته دوم شکست خورده بود، با 
تکرار باخت بعد از 10 هفته، شــانس افزایش 
فاصله امتیازاتش با رقبا را از دست داد و با 22 

امتیاز در صدر جدول باقی ماند.
اســتقلال با ســرمربیگری محمود فکری با 
ترکیب رشــید مظاهری، وریا غفوری، محمد 
حسین مرادمند، محمد دانشگر، محمد نادری، 
مســعود ریگی )آرش رضاوند(، مهدی مهدی 
داریوش شجاعیان )محمدحسین فلاح(،  پور، 
مهــدی قایدی، ارســلان مطهری )فرشــید 
اسماعیلی( و شیخ دیاباته این مسابقه را برگزار 

کرد.
نیمه نخســت این مســابقه با نتیجه تساوی 
بــدون گل به پایان رســید. بهترین موقعیت 
اســتقلال در دقیقه 18 به دست آمد. مهدی 
قائــدی بــا حرکــتِ در عرض، تــوپ را به 
سمت دروازه ســایپا شوت کرد. محمدحسین 
اکبرمنــادی دروازه بان ســایپا توپ را با کف 
دست خود دفع کرد و توپ در ادامه به تیرک 

دروازه خــورد. در دقیقــه 36 هم ناهماهنگی 
مدافع و دروازه بان ســایپا باعث شد توپ به 
شیخ دیاباته مهاجم استقلال برسد اما ضربه او 

از زاویه بسته به اوت رفت.
در نیمه دوم این تیم سایپا بود که آبی پوشان 
را غافلگیر کرد. حرکت مجید علیاری از سمت 
دفاع راست اســتقلال و پاس این بازیکن به 
حسین مالکی در نهایت به شوت مالکی و گل 

نخست مسابقه تبدیل شد.
بعد از این گل، اســتقلال ســراپا حمله شد و 
ســایپا به ضد حملات چشــم دوخت. مهدی 
قائدی در این نیمه چند شوت به سمت دروازه 
ســایپا زد که شــانس های او بی نتیجه ماند. 
بهتریــن موقعیت اســتقلال در این نیمه هم 
توســط قائدی رقم خورد. او پشت یک ضربه 
ایستگاهی ایســتاد و ضربه خوبی به توپ زد 
اما دروازه بان ســایپا بــا واکنش خوب ضربه 
قائدی را به کرنر فرستاد. در دقیقه ۹2 بازهم 
استقلال توســط فرشید اســماعیلی صاحب 
موقعیت خوب گلزنی شد که دروازه بان سایپا 
آن را دفع کرد و توپ برگشتی را شیخ دیاباته 

به گل تبدیل نکرد.
یاســر همرنگ داور مســابقه در این بازی به 
محمدحســین اکبرمنادی، مهیار جباری، رضا 
جعفری و حســین ماهینی از ســایپا و محمد 
دانشــگر، مهدی مهدی پور و محمد نادری از 

استقلال   کارت زرد نشان داد.
این مسابقه در شــرایطی آغاز شد که محمد 
دانشــگر و داریــوش شــجاعیان در اقدامی 
پسندیده عکس سه پیشکسوت فوتبال ایران 
که بــه کرونا مبتلا شــده اند را روی پیراهن 

خود به نمایش گذاشــتند. حشمت مهاجرانی 
سرمربی پیشــین تیم ملی فوتبال ایران یکی 

از این نفرات بود.
ابراهیم صادقی:

مقابل استقلال خوب بازی کردیم
ســرمربی تیم فوتبال ســایپا تهــران گفت: 
توانستیم خیلی خوب بازی را مقابل استقلال 

کنترل کنیم و به پیروزی برسیم.
به گــزارش مهــر، ابراهیم صادقــی پس از 
پیــروزی یک بر صفر امشــب ســایپا مقابل 
اســتقلال تهران گفت: با تیــم خوبی بازی 
داشتیم. آنها ۹ هفته نباخته بودند. کادرفنی و 
بازیکنان خیلــی خوبی دارند. بازی را در نیمه 
اول کنتــرل کردیم و در دو ســه ضد حمله 

موقعیت داشتیم اما گل نزدیم.
ســرمربی تیم فوتبال ســایپا تهران افزود: در 
نیمه دوم خیلی خوب بازی کردیم و گل زدیم. 
پس از آن هم فشــار خیلی زیــادی آوردند تا 
نتیجه را عــوض کنند اما بازیکنان تیمم فوق 

العاده بازی کردند و سایپا به برد رسید.
وی ادامه داد: در فصل جاری غیر از دو بازی 
کــه زمان های 30 دقیقه ای بــد بودیم برای 
بقیه بازی هــا برنامه داشــتیم و خیلی خوب 
بازی کردیم. می توانستیم در سه بازی هم به 
پیروزی برســیم اما این اتفاق نیفتاد. در این 

بازی هم به بازیکنان جوان استفاده کردیم.
صادقــی یادآور شــد: بــازی به بــازی بهتر 
می شــویم و پارســال من کم تجربه بودم و 
شــیب جوانگرایی زیادی داشــتیم اما امسال 
فرق کرده و بازیکنان باتجربه به جوانان سایپا 
کمک می کنند. سایپا هوادار آن چنانی و بودجه 

زیادی ندارد اما از تمام پتانســیل موجود تیم 
استفاده می کنیم.

او نسبت به تبعیض رسانه ها در قبال تیم هایی 
همچون ســایپا نیز واکنش نشان داد و گفت: 
متاسفانه الان هم در قبال سایپا تبعیض قائل 
شدید. امیدوارم نگاه عادلانه ای وجود داشته 

باشد.
سرمربی سایپا همچنین در نشست خبری بعد 
از بازی دربــاره اعتراض تیم ها به داوری های 
لیگ گفت: داوری امروز خوب شــده است. با 
این حال وقتی اینقدر اعتــراض به داوری از 
روی نیمکت ها وجود دارد که داور اشتباهاتی 
می کند.مثلًا ذوب آهن از داوری خیلی ضربه 
خورد اما در بازی قبلی اینقدر اعتراض کردند 
که در دقیقه 88 برایشــان به اشــتباه اعلام 
پنالتی شــد. به سلامت داوران ایمان و اعتقاد 
دارم امــا اشــتباهات داوری گاهی آینده یک 
مربی را از بین می برد. نیمکت ها پنج، شــش 

نفر دارند تا به داور فشار بیاورند.
فکری:  از میلیچ خبر ندارم!

سرمربی تیم فوتبال اســتقلال بعد از باخت 
مقابل ســایپا، گفــت: بعضی هــا از این که 
استقلال در این فصل بوی قهرمانی می دهد 

و در صدر جدول قرار دارد ناراحت هستند.
محمود فکــری بعد از باخــت یک بر صفر 
استقلال مقابل سایپا در هفته دوازدهم لیگ 
برتر فوتبال اظهار داشــت: هر دو تیم بازی 
ارائه دادند. افسوس می خورم دیداری  خوبی 
را که می توانستیم با پیروزی و کسب 3 امتیاز 
به پایان برسانیم، شکســت خوردیم و هیچ 

امتیازی نگرفتیم.

وی افزود: بازیکنان مــا در این بازی تمرکز 
لازم را نداشــتند و به همین دلیل نتوانستند 
توانایی های خود را بروز دهند. بعد از دریافت 
گل هم برای به ثمر رســاندن گل مســاوی 
عجله داشتند و قدری شتاب زده عمل کردند. 
امروز فوتبال روی بد خودش را به ما نشــان 

داد.

سرمربی اســتقلال تاکید کرد: به سایپا هم 
تبریک می گویم. آنهــا هم بازی خوبی ارائه 
دادند و این 3 امتیاز مبارک آنها باشــد. این 
بازی هم برای ما تمام شــد و باید از همین 
الان خودمان را برای بازی آینده آماده کنیم.

وی بــا انتقاد از عملکرد داوران در دیدارهای 
استقلال یادآور شد: ما به این موضوع عادت 
کردیم که اشتباهات داوری به ضررمان باشد. 
نمی دانیم داستان چیست، اما استقلال خیلی 
تنهاســت. ما صدر جدول هستیم و تیممان 
بوی قهرمانی می دهد. فکر می کنم بعضی ها 
از این موضوع ناراحت هســتند. اما ما تلاش 
می کنیم تــا روند خوبمــان را حفظ کرده و 

موقعیتمان را در صدر جدول حفظ کنیم.
فکری با اشاره به برنامه ریزی بازی ها گفت: 
بازی ها مدتی به خاطر پرسپولیس به تعویق 
افتاد و آنها بازی فشــرده دارند، اما امروز ما 
5 روز یک بار بــازی می کنیم و آنها هفته ای 

یکبار و این عجیب است.
سرمربی استقلال در پاسخ به این سئوال که 
آیا »هرویه میلیچ« به اســتقلال باز می گردد 

یا خیر گفت: از میلیچ خبر ندارم.
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مرتضی نبوی: کفه مخالفت با FATF در مجمع تشخیص 
سنگین تر است

مرتضی نبوی در گفت وگو با ایسنا، درباره آخرین وضعیت بررسی 
لوایح FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام، اظهار کرد: دست 
دولت خیلی برای توجیه اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
برای تصویب پیوستن به لوایح باقی مانده از FATF پر نیست و با 
این اطلاعاتی که دولت داده اســت، روند بررسی خیلی در مجمع 
تشخیص مصلحت تغییری نکرده است. وی ادامه داد:  یک بحثی 
در مجمع بوده است که ما تصویب کنیم که به دو سازمان جهانی 
مبارزه با تروریسم و فســاد بپیوندیم اما بعد از زمانی که تحریم ها 
 FATF کاملا برداشته شــود که معنای این هم در واقع نپذیرفتن
اســت. نبوی با اشــاره به اینکه در دوره قبلی در این زمینه تعادلی 
میان اســتدلال های اعضای مجمع و پاسخ های دولت برقرار نبود، 
 FATF گفت: یعنی کفه به این ســمت بود که ضرر پیوســتن به
بیشــتر از نپیوستن به آن است و هنوز هم سنگینی کفه در مجمع 
تغییری نکرده است. در واقع سوال اعضای مجمع این است که از 
پارسال تا الان چه اتفاق جدیدی افتاده است و آیا دولت می تواند 
بگوید اگر این لوایح تصویب شود، وضعیت معیشت مردم بهتر می 
شود؟ دولتی ها می گویند تا تحریم ها باشد، شرایط تغییر نمی کند. 
به هر حال بنای نظام این است که به معاهدات بین المللی بپیوندد 
و جایی که لازم باشد، حق تحفظ را داشته باشیم، ولی شرایط فعلا 

در مجمع نسبت به گذشته تغییری نکرده است.

آشنا: نتیجه انتخابات 9۲ برآیند پاسخ عمومی به ردصلاحیت 
هاشمی بود

مشاور رییس جمهور در توییتی نوشت که نتیجه انتخابات سال ۹2 
در واقع برآیند پاسخ عمومی به تصمیم شورای نگهبان بود. حسام 
الدین آشنا، مشاور رییس جمهور در تویت خود نوشت: در سال ۹2 
اصلاح طلبان و اصول گرایان در بســتر روانی و سیاسی ناشی از 
عدم احراز صلاحیت مرحوم هاشــمی به رقابت پرداختند و نتیجه 
انتخابات هم برآیند پاســخ عمومی به این تصمیم شورای نگهبان 
بود. روحانی هم مانند هاشمی نه اصول گراست و نه اصلاح طلب. 

البته رحم اجاره ای مشکل عقیم بودن را حل نمی کند.

واکنش یک حقوقدان به برنامه جنجالی اخیر صداوسیما
نعمت احمدی، حقوقدان و وکیل پایه یک دادگستری در خصوص 
توهین به رئیس جمهور در رســانه ملی گفت: ببینید از زمان شکل 
گیری مجلس یازدهم خطی شروع شده است برای ناکارآمد نشان 
دادنِ دولت تا بتوانند شرایط را به گونه ای پیش بردند که انتخابات 
1400 تحت الشــعاع ناتوانی های دولت قــرار گیرد و این موضوع 
مربوط به امروز و دیروز نیســت. او گفــت: می توانیم حرف های 
آقــای جهان بزرگی را به دو بخش تقســیم کنیم؛ اول اینکه می 
گوید مملکت رها شــده و آقای روحانی به جای آنکه برود ببیند در 

مملکت چه خبر است، نشســته اند در خانه، قسمت دوم هم اینکه 
گفته اند رئیس جمهور نشســته در خانه و منقل پای منقل است! به 
نظر من اتفاقا قســمت اول خیلی مهم تر اســت. ایشان به قدری 
به مســئله ســطحی نگاه و فکر می کند که زمان شاه عباس کبیر 
اســت، که مسئولین لباس مبدل بپوشــند و بروند ببینند در جامعه 
چه خبر است! نعمت احمدی گفت: امروز رئیس جمهور می نشیند و 
یک کلیک می کند و از مســائل باخبر می شود. یعنی نوع نگاه این 
افراد به گونه ای اســت که آدم فکر می کند از مسائل و تکنولوژی 
روز دنیا فرســنگ ها فاصله دارند. همانطور که آقای احمدی نژاد 
هم ســازمان برنامه و بودجه و بودجه نویسی را به هم زد. ایشان 
هم فکر می کرد برای انجــام دادنِ کارها باید یک گونی پول به 
دست گرفت و حرکت کرد، مثل دوره خلفای بنی عباس! ما از این 

نگاه باید بترسیم.

یک نماینده مجلس به سربازی که مانع از ورود او به خط ویژه 
شد، سیلی زد

خبرگزاری اصولگرای نسیم آنلاین در خبری نوشته که »شنیده ها 
حاکی است یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی روز گذشته 
به علت ممانعت ســرباز راهــور از ورود وی به خط ویژه اتوبوس، 
عصبانی شــده و به صورت این سرباز سیلی زده است«.این رسانه 

البته توضیحات بیشتری در این باره نداده است.

واکنش ستاد کل نیروهای مسلح به سیلی خوردن سرباز ناجا 
توسط نماینده مجلس

امیر دریادار رحیمی پور رئیس اداره ســرمایه انســانی سرباز ستاد 
کل نیرو های مسلح گفت: در خصوص موضوع زد و خورد نماینده 
مجلس با یکی از ســربازان نیروی انتظامــی معاونت حقوقی ناجا 
وارد عمل شده و در حال تنظیم شکایتی در این خصوص است. از 
طریق دادگاه کارکنان دولت به این پرونده رسیدگی و تا به نتیجه 
رســیدن موضوع مسئله بررسی خواهد شد. فرض کنیم که سر باز 
هم در این رابطه مقصر بوده باشــد، لذا به هیچ عنوان هیچ فردی 
حق این را ندارد سربازی را که در حال انجام خدمت است را مورد 
ضرب و شــتم خود قرار دهد. این پرونده در حال بررسی ستاد کل 

است و نتیجه آن متعاقبا به اطلاع عموم خواهد رسید.

جدال توئیتری مهاجرانی و آشنا درباره رئیس جمهور نظامی
وزیر ارشاد دولت اصلاحات با انتشار پیامی از مخالفت ها با رییس 
جمهور نظامی انتقاد کرد.سید عطاالله مهاجرانی در حساب کاربری 
خود در توییتر نوشــت:»دولت نظامی!؟ اگر ســردار شــهید قاسم 
سلیمانی حضور داشت و در انتخابات ریاست جمهوری 1400 نامزد 
می شد، آیا کسی در صلاحیت کامل ایشان برای ریاست جمهوری 
تردید داشــت!؟این معادله که رئیس جمهور نظامی باشد یا نباشد 
یک مغلطه است. اگر فردی نظامی نامزد شود باید به دانش، تجربه 

وصلاحیت او نگریست.«
حسام الدین آشنا هم در پاسخ به مهاجرانی نوشت: » وقتی نوشتم 
»بگذاریم حاج قاســم در قله اســطوره ای دفــاع از حریم و حرم 
بماند...«آن بزرگ مرد بــا آقای جهانگیری تماس گرفت و پیغامی 
داد که بســیار روشــن و آموزنده بود.کاش ایشان آن پیام را بازگو 
کند یا دیگرانی که نظر آن شهید را در مورد احتمال کاندیدا شدن 

می دانند لب باز کنند و حقیقت را بگویند.«

جواد امام: اصولگرایان از سید حسن خمینی برای 
کاندیداتوری در انتخابات ۱۴00 دعوت کرده اند

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: گروه های زیادی دوســت 
دارند ســید حسن خمینی کاندیدای آنها باشــند اصولگرایان از او 
دعوت کرده اند اما نپذیرفته اســت.»جواد امام«، فعال سیاســی 
اصــلاح طلب، در رابطه با کاندیداتوری ســید حســن خمینی در 
انتخابات 1400 به برنا گفت: گروه های زیادی دوســت دارند سید 
حســن خمینی کاندیدا آنها باشــد؛ اصولگرایان از او دعوت کرده 
اند اما نپذیرفته اســت.او افزود: اصلاح طلبان هم به او پیشــنهاد 
داده انــد اما هنوز عزم جدی برای حضــور در انتخابات را ندارد.او 
افــزود: از افراد دیگری هم در ســطح او برای حضور در انتخابات 
دعوت شده اما هیچ کدام نپذیرفتند از جمله آنها محمدجواد ظریف 
اســت که بارها توسط گروه های مختلف اصلاح طلبی از او برای 
حضور در انتخابات دعوت شده اما تاکنون نپذیرفته است.این فعال 
سیاســی در ادامه بیان کرد: روز شــنبه تکلیف لیست نهاد اجماع 
ساز مشخص و لیست ارائه و شخصیت ها مشخص می شوند.این 
فعال سیاسی اصلاح طلب اضافه کرد: اگر بنای حکومت انتخاباتی 
مشابه مجلس یازدهم باشد هر تلاشی برای انتخابات بیهوده است

انتقاد روحانیون از اظهارات جنجالی یک روحانی علیه روحانی
محمود صلواتی، عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم و 
محمدتقی فاضل میبدی، مدرس دانشگاه و حوزه به اظهارات یک 
روحانی در شــبکه چهار علیه رئیس جمهور واکنش نشــان دادند.
حجت الاسلام و المسلمین محمود صلواتی، عضو مجمع مدرسین 
و محققیــن حوزه علمیه قم و از زندانیان سیاســی قبل از انقلاب 
اسلامی گفت: باید بپذیریم که مسوولان در حال خدمت به کشور 
و مردم هســتند و اگر ضعف و نارســایی های هم هست، باید از 
زوایــای مختلف به آن نگریســت و دنبال علت هــا رفت نه این 
که با قضاوت های عجولانه، مســئولان را به خیانت و کم کاری 
متهم کنیم.وی ادامه داد: اینکه فردی با لباس روحانیت در صدا و 
سیمای جمهوری اسلامی با ادبیات زننده به منتخب مردم توهین 

کند، جای تاســف دارد، صدا و ســیما در حالی اجازه چنین اهانتی 
را بــه این فرد داده که آقای دکتر روحانی دارای ســابقه طولانی 
در انقلاب اســلامی، مجلس شورای اسلامی، شورای عالی امنیت 
ملی و ســایر مناصب حســاس را دارد.صلواتی ادامه داد: روحانیت 
همانگونه که در پیروزی انقلاب اسلامی نقش اصلی را ایفا کردند، 
در تــداوم و موفقیت انقلاب نیز رســالت و نقــش اول را برعهده 
دارند، بنابراین، باید مراقب باشــیم عــده ای در لباس روحانیت با 
ورود به کشــمکش های جناحی و سیاسی، دستاوردهای انقلاب 
اســلامی را به فنا ندهند.وی در ادامه گفت: برای پیروزی انقلاب 
اســلامی، تلاش های زیادی صورت گرفت، تعداد زیادی اعم از 
روحانیون، فعالان سیاســی و مــردم در دوران رژیم طاغوت برای 
پیروزی انقلاب، شکنجه، تبعید و زندانی شده و عده ای نیز اعدام 
و یا محکوم به حبس های طولانی شدند. بنده نیز از جمله افرادی 
بودم که برای پیروزی انقلاب اســلامی و حاکمیت دین و اخلاق، 
به حبس ابد محکوم شــده و چهار ســال نیز حبس کشیدم که در 
چنین روزهایی، به عنوان آخرین زندانی سیاسی در آستانه پیروزی 

انقلاب آزاد شدم.

چرا قوه قضاییه به عنوان مدعی العموم به ماجرای توهین به 
رییس جمهور ورود نمی کند؟

بعد از اظهارات نامناسب درمورد رییس جمهور در برنامه زاویه شبکه 
چهار تلویزیون که منجر به ایجاد حواشــی بســیاری شد عده ای 
معتقدند که باید قوه قضاییه بعنوان مدعی العموم به این موضوع ورود 
کند؛ اما براســاس قانون دادستان نمی تواند بدون اعلام شکایت از 
ناحیه شاکی خصوصی دستور تعقیب و رسیدگی صادرکند.سردبیر 
خبرگزاری میزان در پاســخ به ایــن مطالبه که چرا قوه قضاییه به 
عنوان مدعی العموم به ماجرای توهین به رییس جمهور در برنامه 
زاویه شبکه چهار ورود نمی کند در صفحه توییتر خود نوشت: »بعد 
از اظهارات نامناســب درمورد رئیس جمهــور در برنامه تلویزیونی 
برخی مطالبه میکنند قوه قضاییه بعنــوان مدعی العموم ورود کند؛ 
احتمالا قانون جدیــد کاهش مجازات حبس تعزیری را نخوانده اند. 
براســاس قانون دادســتان نمی تواند بدون اعلام شکایت از ناحیه 
شــاکی خصوصی دستور تعقیب و رســیدگی صادرکند.با توجه به 
قانون جدید، دایره شمول جرائم قابل گذشت توسعه یافته و برخی 
از مــواد ق. م. ا از جمله ماده 60۹ با عنوان هتک حرمت مقامات 
رسمی کشــور در زمره جرائم قابل گذشــت قرار گرفته و در این 
جرائم ورود و رسیدگی قوه قضاییه نیازمند شکایت رسمی از ناحیه 

مقامات مذکور است.«

کنایه آشنا به اصلاح طلبان: رحم اجاره ای مشکل عقیم بودن 
را حل نمی کند

مشــاور رئیس جمهــوری گفت: روحانــی هم مانند هاشــمی نه 
اصولگراســت و نه اصلاح طلب. البته رحم اجاره ای مشکل عقیم 
بودن را حل نمی کند.حســام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهوری در 
حساب کاربری خود در توییتر نوشت: در سال ۹2 اصلاح طلبان و 
اصولگرایان در بستر روانی و سیاسی ناشی از عدم احراز صلاحیت 
مرحوم هاشــمی به رقابت پرداختنــد و نتیجه انتخابات هم برآیند 
پاسخ عمومی به این تصمیم شورای نگهبان بود.او در ادامه نوشت: 
روحانی هم مانند هاشــمی نه اصولگراست و نه اصلاح طلب. البته 

رحم اجاره ای مشکل عقیم بودن را حل نمی کند.

فعال اصولگرا: سید حسن خمینی باید مراعات جایگاه خود 
را بکند

ناصر ایمانی، فعال سیاســی اصولگرا، در گفت وگو با اعتمادآنلاین 
در ایــن باره اظهار کــرد: واکنش منفی عده ای بــه کاندیداتوری 
ســید حســن خمینی، دلایل متفاوتی می تواند داشته باشد. یکی 
از اصلی ترین دلیل ها این اســت که آقای ســید حسن اساساً باید 
جایگاهی فراجناحی داشــته باشــند. به هر حال ایشان نوه مرحوم 
امام هســتند و به همین دلیل شایســته نیســت که به بحث های 
سیاســی مرسوم ورود کنند.او در ادامه گفت: با وجود این تاکید که 
البته بسیار هم مهم است و باید مورد توجه ایشان قرار گیرد، آقای 
سید حسن خمینی در سال های اخیر همواره با یک جریان نزدیکی 
و حشــر و نشر داشــته اســت که چنین رویکردی به هیچ وجه با 
جایگاهی که به واسطه انتصاب به بنیان گذار انقلاب دارد، متناسب 
نیست. در واقع اگر سید حسن نوه امام نبود، امثال ایشان در جامعه 
زیاد هستند که هم در حوزه و هم در عرصه سیاست فعالیت دارند.
این فعال سیاســی اصولگرا تصریح کرد: سید حسن باید مراعات 
جایگاه خود را بکند؛ یعنی نگاه و رابطه اش با گروه های سیاســی 
یکی باشد. شاید به همین خاطر است که احتمال کاندیداتوری اش 
در هر انتخاباتی باعث بروز حساسیت هایی می شود.او توضیح داد: 
سید حســن خمینی پایگاه رأی بالایی ندارد چون ایشان به دلیل 
اینکه منصب اجرایی نداشــته است مردم آشــنایی ای درباره اش 
ندارند، به طوری که به قطعیت می توان گفت بعید است طرفداران 
اصولگرایی و حامیان اصلاح طلبی رأی خود را به نام ســید حسن 
خمینی بنویسند.ناصر ایمانی در پایان گفت: سید حسن خمینی باید 
خودش را متعلق به همه ســلیقه های سیاسی بداند تا از این طریق 

از جایگاهش به طور مفیدی دفاع کند.
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